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Glasilo Zveze sindikatov Slovenije
Glavni urednik Dušan Gačnik 
Odgovorni urednik Franček Kavčič

Ljubljana, 4. avgust 1983 
letnik 42, številka 30, cena 10 din

V tej številki preberite:

Železničarji 
tokrat za zgled

Po prvih podatkih so v Železni
škem gospodarstvu Ljubljana julija 
opravili precej več dela kot v istem 
mesecu lani. Glede na to, da je bil 
julij zelo vroč, kar nedvomno ote
žuje delo na prostem — na železnici 
pa je večina dela takega, potem 
lahko rečemo, da so se železničarji 
zares potrudili.

Tako so vlaki v juliju prevozili 
344,5 milijona kilometrov, kar je 
za 2,3 odstotka vfeč kot julija lani. 
Razložili so 1.116.801 ton blaga ali 
za 8,7 odstotka več, naložili pa 
760.462 ton ali za 2,7 odstotka 
manj kot v istem mesecu lani. Sku
paj so v prvih sedmih mesecih vlaki 
po progah Železniškega gospodar
stva Ljubljana prevozili 2.306 mili
jonov kilometrov, na vagone so na
ložili 5.398 tisoč ton, razložili pa 
7.334 ton blaga.

Čeprav so julija veliko svojih 
zmogljivosti namenili prevozu žita
ric, so v tem obdobju med drugim 
prepeljali tudi 268.655 ton pre
moga za slovenske potrebe. Iz 
Bosne in Hercegovine so ga prepe
ljali 97.736 ton, iz Srbije 62.212 
ton, iz slovenskih premogovnikov 
pa 108.707 ton. Skupaj so v prvih 
sedmih mesecih v ZG Ljubljana 
prepeljali za slovensko gospodar
stvom široko porabo 1.643.085 ton 
premoga. Iz Bosne in Hercegovine 
so od letnega plana 560.000 ton do 
konca julija prepeljali že 401.424 
ton premoga.
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Kip simpatične mladenke, ki zadnja leta na ljubljanskem sodišču nadomešča klasično boginjo pravice, nima zavezanih oči niti 
tehtnice, meč pa je tako že zastarelo orožje. Za pravico se očitno bori s knjigo v roki. Kljub vsemu pa je v zadnjem času precej 
osamljena, saj so jo postaviti v skorajda popolnoma skrit kotiček. suk A A iJ

MOČ JE V NAS SAMIH IN 
V SAMOUPRAVLJANJU

Za nas v zvezi sindikatov 
pomeni opiranje na lastne 
moči predvsem opiranje na 
motiviranost delavskega ra
zreda za večjo proizvodnjo, 
za boljše izkoriščanje vsega, 
s čimer razpolaga naša 
družba. .Pri tem ne mislim 
zgolj na materialna sred
stva, zmogljivosti in na

ravna bogastva, ampak tudi 
na znanje, ki ga ima delavski 
razred, in na njegovo pri
pravljenost, da se spopade s 
težavami. Močna opora pri 
tem je naš samoupravni si
stem.

Z zamrzovanjem osebnih 
dohodkov ne bi dosegli ni
česar. Odpravili bi le nepra

vilnosti oziroma krivičnost v 
delitvi in višini dohodkov 
delavcev. Sindikat je od
ločno proti administrativ
nim ukrepom na področju 
osebnih dohodkov tudi za
radi tega, ker bi s tem preg
nali samoupravno odloča- 
nje s tega področja druž
bene reprodukcije. Poka

zalo se je, da je samou
pravna akcija bolj učinko
vita kot administrativni 
ukrepi. Sicer pa poglejmo 
rezultate izvajanja dogo
vorjene politike na po
dročju splošne in skupne 
porabe na eni strani in na 
področju osebnih dohodkov 
na drugi. Delavci se v težkih

razmerah pri delitvi vedejo 
korektno. Res je sicer, da je 
bilo nekaj anomalij, toda to 
se je dogajalo le v tistih de
lovnih kolektivih, v katerih 
je odpovedal sindikat.

Bogoljub Nedeljkovič, 
član predsedst\>a sveta ZSJ 

v pogovoru za RAD

Kaj 
o tem 
menite 
vi?

Novinarji načenjamo včasih 
tudi žgoče teme iz našega druž
benega življenja. Lotimo se 
napak posameznikov in skupin in 
pogosto ostajamo v boju za sa
moupravljanje osamljeni. Ko
lesa odločanja se v mnogih oko
ljih hudo počasi vrtijo, če pa je 
potrebno komu povedati, da je 
lump, pa navadno še počasneje. 
Tudi zaradi tega se dogaja, da 
ljudje ne zaupajo v sredstva jav
nega obveščanja ali pa celo to, da 
odgovorni tovariši, ki so najbolj 
izpostavljeni kritiki, ob posa
meznih pojavih zamahnejo z 
roko, češ, kar piši, mi že vemo 
kako in kaj.

Včasih se kajpada zgodi, da 
organi javnega pregona hitro po
sežejo vmes, če kdo pride mimo 
vrste do traktorja ali pa če se s 
tem okoristi njegov partner v tisti 
organizaciji združenega dela, ki 
proizvaja in prodaja traktorje. 
Javni tožilec nastopi v skladu s 
svojimi pooblastili in rešitev naj
dejo sorazmerno hitro v sodnem 
postopku. Ljudem, ki so se oko
ristili ali pa morda negospodarno 
ravnali z družbenimi sredstvi, 
prepovejo za nekaj časa oprav
ljati tista dela, zaradi katerih so 
bili kaznovani ali pa se zgodi še 
kaj hujšega.

Povsem prav, bi lahko rekli. 
Bodimo dosledni. To velja še 
zlasti za tiste, ki nam morajo biti 
za zgled. Toda prav v sedanjih 
zaostrenih gospodarskih in druž
benih razmerah je potrebno ko
renito poseči v dosedanjo prak
so, ko so se nekatere napake po
sameznikov in skupin izmuznile 
temeljiti presoji in ovrednote
nju. Ljudje, občani in delavci 
pričakujejo predvsem to, da od
govorni tovariši, ki so, denimo, 
mimo vseh družbenih norm do
bili stanovanja v bežigrajski ob
čini, vsaj odstopijo. V mestnem 
svetu zveze sindikatov Ljubljane 
se je to zgodilo. Drugje še ne.

Na potezi so kajpak odgo
vorne družbenopolitične orga
nizacije in družbene institucije, 
predvsem pa tovariši v javnem 
tožilstvu in še kje. Res ni potreb
no, da se gremo lov na čarovnice, 
nujno pa je, da rečemo bobu bob 
ih tistemu, ki ne ravna v skladu z 
našimi družbenimi normami, 
odpremo vrata ter mu omogo
čimo delo na drugem področju. 
Zagotovo pa ne na takšnem, kjer 
bi lahko še naprej govoril v 
imenu ljudstva, delavskega ra
zreda!

Za uredništvo 
Delavske enotnosti: 

Marjan Horvat
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Pripravlja Andrej Agnič

M ed vračanjem z obiska v Bosni in Hercegovini se je minuli teden 
v Sloveniji ustavila delegacija nemške sindikalne zveze (DGB) za 
Baden- \Viirtiemberg. Delegacijo, ki jo je vodil Sigfried POMME- 
RENKE, predsednik nemške sindikalne zveze (DGB) za Baden- 
IViirttemberg, in v kateri sta bila še Gerhard SCHAFER, vodja 
oddelka za tujce in informacije in Manfred HACK, predsednik 
DGB za Stuttgart, je v Ljubljani sprejel tudi predsednik RS ZSS 
Marjan Orožen. V prijateljskem pogovoru so obravnavali tudi ne
katera pereča vprašanja naših delavcev v Zahodni Nemčiji. Gostje 
so bili z Marjanom Orožnom tudi na delovnem obisku v Sloven
skem primorju in na Gorenjskem.

Minuli teden je predsednik RS ZSS Marjan Orožen obiskal Pri
morsko. Pogovarjal se je s sindikalnimi in z nekaterimi družbeno
političnimi delavci Primorske o sedanjih gospodarskih razmerah na 
tem območju. Obiskal je tudi brigadirje zvezne mladinske delovne 
akcije ISTRA 83. Ogledal si je traso, kjer brigadirji izkopavajo 
jarke za višinski vodovod v KOŠTABONI. V brigadirskem naselju 
so ga v živahnem pogovoru seznanili s svojim delom in problemi. O 
brigadirjih druge izmene, ki je prav te dni končala delo, bomo obja
vili obširnejši zapis v naslednji številki.

Pred dnevi so se v Informacijskem centru Delavske enotnosti sre
čali vodilni delavci Ljubljanskega dnevnika Milan Meden in Edo 
Glavič, vodja dopisništva Borbe za Slovenijo Jovan Pjevič ter od
govorni urednik Delavske enotnosti Franček Kavčič. Z Iztokom 
Winklerjem, sekretarjem mestnega komiteja Z K Ljubljana so~se 
pogovarjali o perečih vprašanjih ter o stabilizacijskih ukrepih, 
predvsem pa o nalogah tiska pri uspešnem izpolnjevanju sedanjih 
gospodarskih načrtov.

Pred dnevi se je na izdajateljskem svetu Delavske enotnosti in ka
sneje na sestanku kolektiva poslovila dolgoletna novinarka in kul
turna urednica Delavske enotnosti Sonja Gašperšič. Poslovila se je 
uradno in prijateljsko. Sicer pa bo v našem listu še sodelovala, zato ■ 
slovo niti ni bilo preveč žalostno. O Sonji Gašperšič kot novinarki in 
kulturni urednici in njenem delu pri Delavski enotnosti bomo obja
vili več v naslednji številki.

Pred odhodom na evropsko mladinsko prvenstvo v plavanju, ki 
bo te dni v Franciji, je naš Informacijski center obiskala petnajst
letna Vida KAVČIČ, državna rekorderka vdisciplini 100 m delfin. 
Slovo res ni bilo uradno, vendar smo ji vsi zaželeli veliko uspehov na 
tem tekmovanju.

Kmetijstvo in stabilizacija

Kruh so dejanja, 
ne besede!

Slika: Miško Kranjec

Zakaj spoznanju, da naše kmetijstvo lahko bistveno prispeva k ustalitvenim 
prizadevanjem, prepočasi sledijo tudi naša ravnanja

Še vsako leto doslej smo 
žetev pšenice oznanjali kot 
»prvorazredno gospodarsko in 
politično nalogo«, že lani pa 
smo ji pritaknili tudi vzdevek 
»stabilizacijska«. To seveda ni 
zgolj parola ali pa slučaj, še zla
sti zategadelj nc, ker je doma 
pridelani kruh pač najslajši in 
seveda - najcenejši. Ampak s 
tem se v preteklosti nismo mogli 
pohvaliti, saj smo (poleg ostalih 
kmetijskih izdelkov — olja, 
sladkorja in še česa) še vsako 
leto pšenico tudi uvažali, pa če
prav smo vedno zatrdno oblju
bili, da tako ne gre več.

Sedanje gospodarske razmere 
so nas seveda od takšnih obljub 
pripeljale tudi k dejstvu, da za 
stvari, ki jih imamo doma (ali pa 
bi jih lahko imeli), ne moremo 
več razmetavati težko ustvar
jenih deviz. To velja tudi za 
pšenico in domači kruh. Rezul
tati letošnje žetve, predvsem pa 
odkupa pridelka, od katerega 
je odvisno, kako bomo z moko 
in kruhom založeni, nas vseka
kor navdajajo z optimizmom. 
Še nobeno leto doslej nismo v 
tako kratkem času odkupili to
liko pšenice kot letos — kar 3,4 
milijona ton smo je pospravili v 
silose, kar je 65 odstotkov od 
vse pridelane pšenice pri nas in 
95-odstotna uresničitev zvez
nega načrta za odkup. Za pri
merjavo naj povemo, da nam je 
lani do decembra komajda 
uspelo odkupiti 2,7 milijona 
ton zlatega zrnja in da smo leta 
1974, ko smo imeli rekordno 
letino pšenice (nekaj več kot 6 
milijonov ton), odkupili ko
majda 45 odstotkov.

Zaradi razmer, ki niso 
zaobšle tudi kmetijstva, pa se 
seveda tega, sicer lepega rezul
tata, povsod ne veselijo enako. 
Pravzaprav povzroča novo za
skrbljenost in dodatne težave 
prav vsem - tistim, ki so jo ! 
pridelali in odkupili in tistim, ki j 
jo ne pridelajo, pa jo prav tako j 
potrebujejo. Spustimo v naših I 
razmišljanjih dejstvo, da pov- j 
sod še niso storili vsega, da bi | 
pridelali več pšenice in da mar
sikje še vedno vlada lagodnost 
in neorganiziranost, ko gre za 
odkup pridelka. Odmislimo 
tudi dejstvo, da bi lahko v Jugo
slaviji še več pšenice odkupili in 
je tudi izvozili in da bi je potem
takem manj tudi porabili za 
krmo živini. Postavimo vpraša
nje in vsaj deloma si odgovo
rimo nanj, zakaj dodatni za
pleti in skrb, da nam tudi letoš
nji odkup prav malo, oziroma 
sploh ne jamči, da bo za vsa do
volj moke in kruha!

Pravzaprav se začetek odgo
vora na zastavljeno vprašanje v 
naših sedanjih razmerah že kar I

sam po sebi vsiljuje — vzrok 
za to so devize. Naši žitorodni 
kraji, ki so po pravilu tudi izra
zito kmetijski, se tako, kot 
naše celotno kmetijstvo, spo
padajo s kroničnim pomanjka
njem deviz, ki jih potrebujejo 
za uvoz najnujnejšega kmetij
skega reprodukcijskega mate
riala. Da je skrb še kako upra
vičena, govori podatek, da 
kmetijstvo ta trenutek išče 970 
milijonov dolarjev — s kate
rimi naj bi uvozili potrebne su
rovine za mineralna gnojila, 
zaščitna sredstva, prispevali 
devize proizvajalcem kmetij
ske mehanizacije in rezervnih 
delov, proizvajalcem pnevma
tik, tistim, ki oskrbujejo živil- 
sko-predelovalno industrijo z 
belo pločevino itd. Pšenica se
veda v zveznem merilu ni na 
spisku proizvodov, ki jih je moč 
svobodno izvažati, zato se pri
delovalci upravičeno sprašuje
jo, kako bodo prišli do potreb
nih deviz, in terjajo jih od tistih, 
ki pšenico potrebujejo.

Pravzaprav so ponavljajoče 
se kmetijske devizne zagate v 
tem trenutku prav slabo jam
stvo, da bo naše kmetijstvo 
svoje proizvodne načrte v pri
hodnje bolj dosledno uresniče
valo. Pred dnevi smo že dobili 
proizvodni načrt za prihodnje 
leto, ki je sicer ambiciozen in ni 
neuresničljiv. Pa tudi zelo po
memben, še posebej zaradi 
vloge, ki smo jo kmetijstvu pri
pisali v celotnih stabilizacijskih 
prizadevanjih. Takšna vloga 
kmetijstva seveda ni zgolj slu
čajna, o čemer priča že samo 
nekaj skopih podatkov! Jugo
slovansko kmetijstvo s surovi
nami neposredno zalaga skoraj 
40 odstotkov naših industrij
skih panog, skupaj z industrijo 
kmetijskega reprodukcijskega 
materiala pa ustvarja skoraj 55 
odstotkov družbenega proi
zvoda in s tem posredno in ne
posredno tudi zaposlenost to
likšnemu odstotku delavcev. In 
že to je dovolj zgovorno in po
trjuje trditev, da je'hrana naša 
nafta!

Ampak, po praksi sodeč, 
spoznanju, da naše kmetijstvo 
lahko bistveno prispeva k usta
litvenim prizadevanjem, pre
počasi sledijo tudi naša ravna
nja. Kako bi si sicer lahko poja
snili dejstvo, da industrija mi
neralnih gnojil in zaščitnih 
sredstev komajda še obratuje, 
ker ji primanjkuje uvoznih su
rovin! In to v času, ko bi morala 
delati s polno paro, saj nas do 
jesenske setve ločita le še dva 
meseca. Nam tudi podatek, da 
en sam dolar, ki ga namenimo 
za uvoz za kmetijstvu potrebne 
surovine, daje kar 22 dolarjev

čistega deviznega priliva 
nam torej tudi ta podatek ne 
pove prav ničesar?

Bitke za stabilizacijo brez 
kmetijstva ne bomo dobili. 
Prav tako velja tudi dejstvo, da 
kmetijstva ne moremo razvijati 
le na osnovi papirnatih pro
gramov, pa spoznanih naravnih 
možnosti in obljub. Poleg tega 
se nam letos izrazito zapleta 
tudi pri neposrednem kmetij
skem izvozu, saj se nam je le-ta 
v letošnjih šestih mesecih bi
stveno zmanjšal in do konca 
leta prav gotovo ne bomo iz
polnili načrta, po katerem naj 
bi kmetijstvo izvozilo za 1,5 mi
lijarde dolarjev hrane. K temu 
niso pripomogle le svetovne 
tržne razmere in včasih dra
stični carinski in drugi omeji
tveni ukrepi držav uvoznic, 
ampak tudi dejstvo, da naše 
kmetijstvo v sedanjih razmerah 
ni preveč zainteresirano za 
izvoz. Uradno smo mu sicer 
priznali, da lahko razpolaga s 
75 odstotki ustvarjenih deviz, v 
praksi pa kmetijstvu ostaja za 
njegove potrebe le ena tretjina 
ustvarjenega deviznega priliva, 
kar komajda zadostuje za 60- 
odstotno oskrbo z uvoženim 
reprodukcijskim materialom.

To je tudi razlog, da naši 
kmetijci že zdaj dvomijo v sicer 
povsem realen in uresničljiv 
proizvodni načrt za prihodnje 
leto. Razlog je tudi v tem, da so 
posamezna kmetijska območja 
že naredila povsem samosvoje 
setvene in proizvodne načrte za 
prihodnje leto, ki z našo 
skupno prehrambeno bilanco 
nimajo prav dosti zveze. Voj
vodina je na primer najavila, da 
bo zmanjšala setvene površine 
za pšenico, ker le-te ne sme 
izvažati, in da bo pač sejala tiste 
kulture, ki ji bodo bolj kot do
slej jamčile ustrezen devizni 
priliv. Po javljajo se tudi težnje, 
da naj bi večji del letošnje sicer 
bogate koruzne letine prav 
tako izvozili — zaradi deviz se
veda. Ob tem pa se živinorejci 
seveda sprašujejo, kako bodo 
krmili živino in ali ne bi veljalo 
koruzo zadržati doma, jo do
dobra devizno ovrednotiti prav 
zaradi živinoreje, saj z izvozom 
kakovostnih vrst mesa in kon
zerv ni težav!

Kakorkoli že, zapletov z 
našim kmetijstvom — kot je vi
deti — še ne bo konec. Ob tem 
seveda ne smemo krivde valiti 
le na našo nedosledno kmetij
sko politiko, na kratkoročne 
ukrepe ekonomske politike in 
še na marsikaj drugega. Dovolj 
pomanjkljivosti je tudi znotraj 
kmetijstva samega, ki preveč
krat terja le nekakšne enotne.

zvezne ukrepe, samo pa doslej 
ni poskrbelo za skupni jezik; te
snejše dohodkovne povezave, 
skupne naložbe itd. Zato 
imamo tudi v kmetijstvu osem 
ekonomij, toliko različnih ce
novnih politik in razvojnih pro
gramov. Eno od jamstev, da se 
osnovni problemi, s katerimi se 
spopada jugoslovansko kmetij
stvo, učinkovito odpravijo, pa 
je pravzaprav vendarle le bolj 
enotna kmetijska politika, fe 
pa zapiranje v lastne me)e 
lastne interese in nekakšno *3' 
mooskrbo.

K vsemu temu vsekakor sodi 
tudi ustrezna organiziranost
družbenega in zasebnega kme
tijstva, s katero se pač ne mo
remo pohvaliti. Še vedno 
imamo cela povsem kmetijska 
območja, kjer ni ustrezne or
ganizacije, ki bi povezovala 
kmete, priča smo zgolj kupo
prodajnim odnosom, ne pa or
ganizirani tržni pridelavi.

V Sloveniji je ta slika organi
ziranosti sicer bistveno drugač
na, z njo pa še vedno nismo za
dovoljni. Zato tudi prizadeva
nja, da bi zadružno organizira
nost okrepili in tržnemu proi
zvajalcu priznali pomen ,{] 
vlogo, ki ju zasluži — tudi v do
hodkovnem smislu. K vsema 

j temu naj bi pripomogla večja in 
j enakopravnejša socialna var- 
| nost zadružnih kmetov, k terna 
I bo morala ne nazadnje prispe- 
| vati tudi ustreznejša davčnap°"
| lirika, ki doslej ni upoštevala 

boljšega gospodarjenja z zem
ljo in možne pridelave. Še po
sebej pa naj bi z intervencij
skimi sredstvi spodbujali in po
speševali tako kmetijstvo, ki je 
namenjeno našemu trgu, ne pa
špekulacijam, preplačevanjem
in prekupčevanju. Da bom0 
morali takšno zadružno usme
ritev v naši republiki dosled
neje uresničevati, nam govor1 
samo en podatek: letos bomo v 
najboljšem primeru odkupili le 
55 tisoč ton pšenice, čeprav 
smo jih načrtovali 64 tisoč ton- 
Ta podatek postane zgovornej
ši, če vemo, da v naši republik 
vendarle pridelamo skoraj 
200.000 ton pšenice, pa ga niti 
eno tretjino ne odkupimo, za 
normalno oskrbo s pšenico, 
moko in kruhom pa potrebu
jemo 250 tisoč ton zlatega 
zrnja. Da so čvrstejše za
družne vezi, pa tudi povezave 
med kmetijstvom, živilstvom in 
trgovino, skupno načrtovanje, 
skupna skrb za razvoj in skupm 
riziko ter odgovornost naša 
glavna naloga, o tem potemta
kem ne are dvomiti.

Vinko Vasle
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Obravnava polletnih gospodarskih rezultatov

Kljub dopustom mislijo 
na jutrišnji dan...

Čeprav sta julij in avgust dopustniška meseca, letos v organizaci
jah združenega dela bolj kot prejšnja leta tudi ta čas porabljajo za 
ocenjevanje dela in poslovanja v minulem prvem polletju in za pri
pravo na zavzeto delo po končanih dopustih. To trditev bi mogli 
pokrepiti tudi, če prelistamo del glasil organizacij združenega dela 
v naši republiki, ki so izšla v drugi polovici julija ali prve avgustov
ske dni. Tako smo namreč storili v našem uredništvu in prelistali 
kakšnih petdeset izdaj, seveda različnih, pač tistih glasil, ki jih nji
hovi izdajatelji tudi redno pošiljajo odboru republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije za obveščanje in politično propagando.

In izmed vsega prebranega smo za to številko izbrali 2 sestavka, 
iz katerih se vidi usmerjenost naših delavcev in njihovih organov 
samoupravljanja v svojih razmišljanjih in delovnih usmeritvah v 
naslednje mesece, v bližajoče se dni, ko bomo morali, oprti predv
sem na lastne moči, vsak po svoje prispevati, da postopno vendarle 
stabiliziramo naše gospodarstvo in s tem tudi naše družbene ra- 
zmere.

Pripravil Dušan Rebolj
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varlist Gorenje- Varstroj, 
Lendava

Pred nami so obravnave polletnih rezultatov

Prvi del leta je za nami
Kljub veliki vročini, ki te dni 

zmanjšuje tudi našo delovno 
storilnost, ter času dopustov, 
smo že krepko zakorakali v 
drugo polletje. Pred nami so 
obravnave polletnih rezultatov. 
Pregledati moramo, kaj smo v 
prvem polletju naredili in kaj je 
šlo mimo nas. Na naslednjih 
straneh glasila bomo lahko 
prebrali poročila tozdov ter de
lovne skupnosti skupnih služb.

Kljub temu pa že lahko ome
nimo nekatere stvari, ki so se 
pojavljale med prvim pollet
jem.

V tozdu TVO so tudi v tem 
prvem polletju imeli veliko 
težav s pomanjkanjem repro- 
materiala, kar je zelo oviralo 
normalen proizvodni proces. 
Delavci so že v začetku leta mo
rali izkoriščati letne dopuste, v 
tozdu pa so morali temu prila
gajati proizvodnjo. Konec me
seca junija pa so v tozdu nare
dili akcijo. Z normalno organi
ziranim delom namreč nika
kor ne bi mogli uresničiti po
treb, ki so jih imeli v planu pro
daja in izvoz. Zato so organizi
rali dvoizmensko delo na mon
taži ter dnevno naredili pov
prečno 460 aparatov (odvisno 
od tipov). Akcija je lepo stekla, 
vendar so jo kmalu morali pre
kiniti, ker je zmanjkalo mate

riala.
V tozdu Variš pa se nikakor 

ne morejo sprijazniti s tem, da 
bi delali po sprejetem sanacij
skem programu. Veliko sej je 
bilo na račun tega, pa nič 
»haska« od vsega skupaj. De
lavci kar naprej trdijo, da lahko 
naredijo zadovoljivo število 
kabin, seveda kvalitetnih, re
zultati pa niso nič spodbudni. 
Ker nekateri delavci ob sobo
tah niso prišli na delo, je imela 
veliko dela disciplinska komisi
ja. Zato nekateri menijo, da 
tudi disciplinski ukrepi ne bodo 
rešili slabih medosebnih odno
sov med proizvodnimi in vodil
nimi delavci.

V tozdu Montaža-Purlen pa 
so imeli v prvem polletju težave 
z zaposlitvijo v tujini. Pred 
kratkim so dobili novo proi
zvodno halo za predpripravo 
elementov za izolacijska in inš
talacijska dela.

V delovni skupnosti skupnih
služb pa so končno uspeli rešiti 
zadevo v zvezi z investicijo v 
Plužinah. Sprejet je bil na
mreč predlog, da naša delovna 
organizacija zagotovi
20.000. 000 dinarjev, ostalih
50.000. 000 dinarjev pa naj bi 
šlo iz sklada za pospeševanje 
razvoja gospodarsko manj ra
zvitih republik.

NOVA PRIROČNIKA
UREJANJE IN VZDRŽEVANJE TRAT 
KONSERVIRANJE Z MRAZOM
Naša žena bo začela v sodelovanju s Kmečkim glasom izdajati 

zbirko Za družino, dom, okolje. Letos bodo izšli najmanj štirje priročni
ki; dva prav kmalu. Ker je priročnik Konserviranje z mrazom pošel v 
kratkem času, smo se odločili, da ga dopolnimo in ponatisnemo. Z be
sedo in sliko boste vsi, ki že imate zamrzovalno skrinjo ali omaro, našli 
praktične nasvete o zamrzovanju najrazličnejših živil in jedi.

Priročnik O tratah pa je novost na našem tržišču. Z njegovo po
močjo boste izbirali vrsto trav, najprimernejših za okolico vašega 
doma. Zvedeli pa boste tudi vse o tem, kako trate negujemo.

Vsak priročnik bo izšel na 64 straneh, manjšega, ročnega formata, 
opremljen bo z nazornimi skicami in natančnimi navodili. Cena vsa
kega priročnika bo zmerna in gotovo vsakomur dosegljiva. Predvi
doma bosta izšla še ta mesec, zato že zdaj zbiramo prednaročila 
zanju. Pošljite jih na naslov: DELAVSKA ENOTNOST — NAŠA 
ŽENA, 61000 Ljubljana, Celovška 43, p. p. 313 — VI

NAROČAM PRIROČNIK
UREJANJE IN VZDRŽEVANJE TRAT 
KONSERVIRANJE Z MRAZOM
(ustrezno podčrtajte!)

Podpisani(a).......
Kraj ..-...................

Ulica in hišna štev.

Podpis..:...................
Plačam po povzetju!

♦CESTAR Cestno podjetje 
Celje

Kaj pomeni finančni načrt 
skupnosti za ceste?

Skupščina Skupnosti za ceste 
Slovenije je konec junija spre
jela finančni plan za leto 1983. 
Po njem naj bi celotni prihodek 
skupnosti letos znašal 9.305 
milijonov 734 tisoč dinarjev. 
Ta denar naj bi se zbral od pro
danega bencina, iz zvišanih 
cestnin in pristojbin za cestna 
vozila, v teh sredstvih pa je tudi 
13,73 milijona dolarjev kredi
tov tujih bank. Od tega naj bi 
šlo za enostavno reprodukcijo 
cest 3.717 milijonov dinarjev in 
za sprotne investicije 3.853 mi
lijonov dinarjev.

Iz enostavne reprodukcije pa 
naj bi šlo za redno vzdrževanje 
cest 1.707 milijonov ali 170 mi
lijonov starih milijard dinarjev.

Naš predstavnik je ob tej od
ločitvi opozoril, da ta sredstva 
še zdaleč ne bodo zadoščala in 
da ob takšni politiki grozijo 
skorajšnje omejitve prometa 
na mnogih odsekih slovenskih 
cest, ponekod pa celo njihovo 
zaprtje.

Ob tem moramo ugotoviti, 
da naša opozarjanja, predvsem 
pa sklepi pred nedavnim izve
dene problemske konference 
sindikatov sozda ZCP, niso ni
kogar, razen nas samih, strezni
li.

Zgodilo se je namreč, da bo 
Skupnost za ceste Slovenije 
znova dobila tuje kredite, ki se 
jih bo, seveda, v največji meri 
porabilo za investicije, hkrati 
pa ne bo potrebnega denarja za 
redno vzdrževanje cest.

Naši predlogi, naj se cestni 
dinar res uporabi na cestah, so 
torej ponovno izzveneli v praz
no, na dolarske kredite pa 
bomo spet plačevali obresti, da 
pri tem o rasti dolarja ter s tem 
obresti niti ne govorimo. Tako 
bo za vzdrževanje cest v na
slednjih letih realno še manj 
denarja, kot ga je sedaj!

Rešitve pa bi bile lahko 
dokaj enostavne. Če vemo, da 
za nafto ni dovolj deviz, bi mo
rali njeno porabo za cestna vo
zila omejevati z visokimi pri
stojbinami in cenami bencina; s 
tako visokimi, da bi nam to 
omogočalo redno vzdrževanje 
cest in gradnjo mednarodno 
pomembnih prometnic, za ka
tere smo se zunaj obvezali, da 
jih bomo zgradili. Seveda bi to 
morala biti odločitev na zvezni 
ravni. Ko bi na ta način vsaj 
ohranjali cestno mrežo v seda
njem stanju, zgradili do konca 
začete investicije in bistveno 
zmanjšali letne vsote za odpla
čevanje starih kreditov, bi 
lahko ponovno relativno znižali 
pristojbine, cestnine in cestni 
dinar.

Če pa takšna logika koga 
moti zaradi svoje vsebine, in 
zagovarja sedanjo prakso iz 
povsem drugih razlogov, pa je

to seveda druga pesem. In kaže, 
da ta stara pesem še ni izpeta. 
Zato se občani lahko le še vpra
šujemo, čigav interes je v re
snici v ospredju in kako dolgo 
ga bomo še trpeli?

Zanimivo je bilo namreč že 
na omenjeni problemski konfe
renci sindikata sozda ZCP Slo
venije, na kateri smo se cestar
ji, že ne vem kolikič, izkašljali 
ter jasno in glasno povedali, kaj 
bo pri taki politiki jutri z našimi 
cestami in kaj vse smo v lastnih 
okoljih že storili tudi za to, da 
družbi pomagamo predvsem z 
lastnim boljšim delom in z 
zmanjševanjem stroškov. Ob 
številnih razpravljalcih iz vrst 
cestarjev sta se oglasila le še 
predstavnik sindikata prometa 
in zvez ter poslovnega združe
nja prometa in zvez. Ostali pri
sotni pa so modro molčali...

bp

Kako »obrezati« 
porabo?

Te dni potekajo pri nas živahne razprave, kako družbeno po
rabo spraviti na tako raven, da njene potrebe ne bodo presegale 
materialnih zmožnosti gospodarstva, da pa bo kljub temu vendarle 
opravljala svoje osnovne naloge. Zdaj je pač tako, da gospodar
stvo ne zmore pokrivati,tolikšnega obsega družbenih dejavnosti, 
saj niti za svoje proizvodne potrebe (ki pa so vsekakor mnogo važ
nejše) nima dovolj sredstev. Dokler se nam ne bo posrečilo v go
spodarstvu izkoristiti vseh njegovih zmožnosti in virov dohodka, 
bo treba zategniti pas tudi na omenjenih področjih porabe, prihra
njeni denar pa nameniti gospodarstvu za obnovo njegovih proi
zvodnih moči.

Do tu spornih točk ni. Toda takoj, ko so se začele razprave o 
zmanjševanju porabe, se je začelo tudi prerekanje med porabniki 
družbenih .sredstev, v katerih družbenih dejavnostih je treba 
zmanjšati obseg dejavnosti (oziroma omejiti vir finansiranja) in za 
koliko. Nikomur—o tem smo se lahko prepričali, kosmoposlušali 
nekatere razprave — ni do tega, da bi se prav na njegovem po
dročju obseg sredstev močno zmanjšal. V prenekaterih dejavno
stih se tudi bojijo, da bo omejevanje sredstev prizadelo tudi nji
hove osebne dohodke, pa celo zahtevalo manjše število zaposle
nih ...

Moramo kar takoj dodati, da je vprašanje višine osebnih do
hodkov pa tudi števila zaposlenih v veliki meri v rokah zaposlenih v 
posameznih dejavnostih, oziroma je odvisno od njihove spretnosti 
pri drugačni organizaciji dela, izkoriščanju notranjih rezerv, smo
trnejši uporabi sredstev. (S tem pa ne trdimo, da se bodo zapletom 
in težavam zaradi zmanjševanja sredstev povsod lahko izognili).

Še bolj zapleteno pa je vprašanje, kako »obrezati« porabo: pov
sod malo ali samo pri tistih dejavnostih, ki niso odločilnega po
mena za delovanje družbenoekonomskega sistema?

Vsekakor bo treba porabo zmanjšati prav v vseh dejavnostih. 
Seveda pa bi storili veliko napako, če bi enako močno »porezali« 
programe v tistih dejavnostih, ki močno vplivajo na razvoj gospo
darstva, denimo v izobraževanju ali zdravstvu (dejali smo, da mo
ramo gospodarstvu pomagati, da se bo postavilo na noge) in v tistih 
dejavnostih, ki takega vpliva nimajo. S tem kajpak ne trdimo, da v 
samem šolstvu ali še posebej zdravstvu ne bi bilo moč nekatere 
programe skrčiti močneje kakor druge, V resnici je vprašljivo, če 
naj družba v sedanji stiski še naprej plačuje šolanje ponavljalcem 
in »večnim« študentom ali daje nadomestilo za čas bolezni števil
nim »bolnikom«. Ali pa plačuje preglede pri specialistu in zdrav
ljenje v bolnišnici za vsako bolezen. In tako naprej. Odprtih vpra
šanj o tem, kje in za koliko zmanjšati programe družbenih dejav
nosti, je veliko. Od nas samih, zlasti pa od zaposlenih, je odvisno, 
kako bodo sredstva, ki bodo poslej na voljo, izkoriščena, da 
osnovne dejavnosti, zlasti tiste, ki so pomembne za gospodarstvo, 
ne bodo okrnjene. Kako najbolj smotrno porabiti sredstva, to je 
bistveno vprašanje.

Boris Rugelj

Ne, kdo bo kontroliral, 
kdo bo gospodaril, 
je vprašanje

Namesto da bi se borili za uresničevanje do
ločil zakona o združenem delu,smo kar naenkrat 
dobili predlog zakona o spremembi zakona o 
združenem delu oziroma njegovega 146. člena, 
ki govori o tem, da delavci v temeljni organiza
ciji združenega dela ustvarjajo celotni prihodek 
temeljne organizacije in razpolagajo s sredstvi, 
ki jih upravljajo prek njenega žiro računa. Av
torji spremembe zakona o združenem delu za
gotovo niso dovolj natančno prebrali tudi 147. 
člena in nekaterih drugih ali pa so predvidevali, 
da bodo na ta način najhitreje podrli podjetni
ške plotove, koncentrirali družbena sredstva v 
procesu gospodarjenja ter del težav, ki so pove
zane z našo notranjo nelikvidnostjo na mah Od
pravili. Na eni izmed sej CK ZKS je tovariš 
Kardelj opozoril tudi na splet vprašanj, ki so 
povezana z določili zakona o združenem delu 
glede žiro računov. Dejal je, da ni nujno, da ima 
vsaka temeljna organizacija združenega dela 
svoj žiro račun in da zakon o združenem delu 
omogoča, prenesti nekatere računovodske in 
druge funkcije na višjo raven organiziranosti. 
Tisti, ki so dobro prebrali zakon o združenem 
delu, zagotovo vedo, da je bistveno vprašanje 
predvsem, kdo odloča o sredstvih, pogojih in re
zultatih dela. Tu je zakon natančen, jasen in no
benega dvoma ni, da so to predvsem delavci, ki 
morajo kot dobri gospodarji gospodariti z druž
benimi sredstvi.

Seveda pa lahko pride do kaj hitrih spopadov 
v razpravi tedaj, če formalistično razumemo ne
katere predloge za spremembo zakona o zdru
ženem delu, če se ne zavedamo, da gre za »malo 
ustavo« in ne nazadnje, če ne postavimo vpra
šanja, ali imajo delavci v organizacijah združe
nega dela vse možnosti, vse informacije in re
snično moč, da uresničujejo svoje neodtujljive 
pravice in dolžnosti glede upravljanja z družbe
nimi sredstvi, torej fudi z ustvarjenim dohod
kom. Tisti, ki menijo, da je to predvsem teh
nična operacija -r mislimo na spremembo za
kona o združenem delu, se zagotovo motijo, ne 
upoštevajo pridobitev družbene prakse in tudi 
dejstva, da je' potrebno poenostaviti poslovanje

internih bank, posebnih finančnih služb v ozdih 
in še kaj. Konec koncev je bilo tudi v skupščini 
SR Slovenije izraženo mnenje, da ta spre
memba zakona ni v skladu s stališči, ki so bila 
oblikovana v separatu Kraigherjeve komisije za 
prilagajanje pravnega sistema. Bodimo natanč
ni: tam je rečeno, da delavci v vsaki temeljni or
ganizaciji odločajo o odpiranju žiro računa 
svoje delovne organizacije. Toda to je nekaj 
povsem drugega kot ukinitev žiro računa, saj 
nam bržkone praksa internih bank, posebnih 
služb v ozdih kaj dobro kaže, da je možno prek 
samoupravnega sporazumevanja prav tako ure
sničiti družbena hotenja in potrebo po koncen
traciji sredstev v združenem delu. Zakaj tega 
nismo temeljito ovrednotili? Zakaj korak 
nazaj!? Ali gre le za samoupravljalsko zavest 
delavcev, ki ji sedaj hočejo nekateri pripisati 
poniglavost, podjetništvo ali‘pa še kaj hujšega, 
ali pa gre za potrebo, da ponovno »oblikujemo« 

- pravno je to nemogoče — ekipe, ki bodo pov
sem suvereno odločale, kako se bodo razpore
jali delavski žulji, njihov dohodek in presežna 
vrednost. Bodimo jasni, kajti delavec ima pra
vico in dolžnost, da gospodari s svojim dohod
kom. Poskus, da se to spravi v šablone — žiro 
račun tozda da ali ne — je najbolj protislovno 
pravno dejanje, kajti kaže tudi na resnico, da hi 
rad marsikdo po hitri poti brez samoupravnih 
odločitev delavcev »gospodaril«, odločal o tistih 
vprašanjih, ki so za življenje delavca in občana 
presneto pomembna. Toda slovenska praksa 
dokazuje, da žiro računi sploh niso bistvena po
stavka. Že nekajkrat smo v zadnjem času dobili 
ukrepe zveznega izvršnega sveta, ki niso 
ustavno naravnani in hočejo (morda morajo!?) 
nemudoma poseči v gospodarjenje z družbe
nimi sredstvi. Toda ustava in zakon o združe
nem delu naj bosta le sveta, če ni bolj premišlje
nih predlogov, kot je ta o spremembi 146. člena 
zakona o združenem delu. Prav nobene stro
kovne podlage za spremembo tega zakona ni 
bilo in povsem na mestu je vprašanje, kdo 
vzburja duhove zaradi žiro računov temeljnih 
organizacij.

Marjan Horvat
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Nekaj novosti v proizvodnem 
tekmovanju gradbincev

Na republiški 
ravni le sklepni 
del najboljših

Komisija za proizvodna 
tekmovanja pri republiškem 
odboru sindikata delavcev 
gradbeništva je na nedavni 
seji razpravljala o 9. proi
zvodnem tekmovanju, pri
pravah na zvezno tekmovanje 
ter o vlogi proizvodnih tek
movanj v gradbeništvu.

Predsednik komisije Al
bert Kerkoš je delavcem 
kranjskega Gradbinca, orga
nizatorjem 9. proizvodnega 
tekmovanja, uvodoma izrekel 
vso pohvalo za dobro organi
zacijo in izvedbo tega sreča
nja gradbenikov. Do jeseni 
bo treba odpraviti po
manjkljivosti, ki so se pojav
ljale na dosedanjih tekmova
njih, zlasti izboljšati proi
zvodni del tekmovanja.

pripravili po - posameznih 
panogah, tako da bi bilo oce
njevanje izdekov čimbolj ob
jektivno in hitro. Dosedanje 
ekipne pokale naj bi zame
njali z medaljami za vse člane 
ekip L, 2. in 3. mestu. Pi
smena priznanja vsem nasto
pajočim naj bi veljala tudi od
slej. Najbrž bo razpisan nate
čaj za izdelavo plakata in 
priznanja kot trajnega obe
ležja proizvodnih tekmovanj.

Člani komisije so tudi skle
nili, da bo treba več storiti za 
večje zanimanje drugih de
lavcev in občanov pri sprem
ljanju proizvodnega dela 
tekmovanja. Opaziti je na
mreč, da po končani razglasi
tvi rezultatov ekipe odidejo, s 
tem pa se vsa dejavnost v
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Komisija je razpravljala o 
pobudah za spremembo na
čina poteka proizvodnega 
tekmovanja ter o spremem
bah tekmovalnih pravil. Za 
razmišljanje čez poletne me
sece so navržene razne zami
sli, ki jih bodo jeseni obliko
vali v celoto in dali v javno 
obravnavo. Ena bistvenih pri
pomb je, naj bi bilo republi
ško tekmovanje le sklepni del 
najboljših po regijah. V regij
skih tekmovanjih naj bi tek
movali tozdi v DO na območ
jih kot so Ljubljana, Maribor, 
Celje, Kranj, Koper in Novo 
mesto. Tako bi se v finalnem 
delu pomerilo le po 6 ekip iz 
vsake panoge. V predtekmo
vanje bo treba pritegniti vse 
DO na območjih. Dan je tudi 
predlog, naj bi bilo proi
zvodno tekmovapje pred 
tekmovanjem v SLO in DS. 
Čas trajanja proizvodnega 
dela naj ne bi bil daljši kot uro 
in pol.

Organizator naj bi spremi
njal naloge glede na okolišči
ne, v katerih tekmovanje po
teka, da bi čimveč izdelkov 
ostalo vgrajenih na objektu.

K sodelovanju in financira
nju bo treba pritegniti 
splošno združenje in vse de
lovne organizacije, podpi
snice družbenega dogovora. 
Merila za ocenjevanje naj bi

zvezi s tem neha do nasled
njega leta.

Na prizorišču proizvodnih 
tekmovanj žal tudi pogrešajo 
predsednike sindikalnih kon
ferenc ter odgovorne iz DO, 
od koder delavci tekmujejo. 
Tudi po vrnitvi v lastno DO, 
razen kakšnega pogovora z 
Urednikom glasila, tekmo
valci niso deležni niti pogo
vora z direktorjem ali sTakš- 
nim funkcionarjem občin
skega sveta ZS. Prav bi bilo. 
da bi bili tekmovalci, ki so 
običajno najboljši delavci, 
deležni večje pozornosti.

Letošnje zvezno tekmovanje 
gradbenikov bo predvidoma 
24. septembra v Titogradu. 
Po zveznih propozicijah se
stavljajo ekipo trije tekmo
valci, rezervni član in vodja 
ekipe. Ekipa za področje 
SLO in DS šteje 6, za protipo
žarno varnost pa 8 članov. 
Slovenske gradbenike bodo 
zastopali zidarji novome
škega Pionirja, žerjavovodje 
kranjskega Gradbinca, žele- 
zokrivci mariborskega Kon
struktorja, odrarji Stavbarja 
iz Maribora in tesarji škofje
loškega Tehnika. Upamo, da 
bodo pokazali dovolj znanja 
in spretnosti pri delu ter da 
bodo uspešno zastopali slo
vensko gradbeno operativo.

Marko Čavlovič

Klub samoupravi] alcev 
v Murski Soboti

Priznanje 
v prave roke

Začetki dela klubov samou- 
pravljalcev segajo v leto 1977. 
Petletno obdobje bi moralo biti 
dovolj, da bi se uveljavili in vra
sli v družbenopolitični sistem, 
žal pa še zdaleč ni tako. Vsaj v 
Pomurju si ne morejo ravno 
šteti v čast, da so se klubi sa- 
moupravljalcev zdramili in 
opravljajo naloge, ki jim gredo. 
Izjema in zgled je le klub iz 
Murske Sobote.

Tu so ga ustanovili junija 
1977. Skraja ni kazalo, da bo 
zaživel in se uveljavil. Šele v 
zadnjih dveh, treh letih je — 
zahvaljujoč predvsem marlji
vemu vodstvu (predsednik 
izvršnega odbora kluba je Jože 
Horvat iz Agromerkurja, taj
nik pa Alfred Šebjanič iz doma 
učencev) — dodobra razvil 
svojo dejavnost.

Samo lani so pod njegovim 
okriljem izpeljali več okroglih 
miz, javnih tribun in razgovo
rov. Med njimi velja omeniti 
dvakrat ponovljeno predavanje 
o delu disciplinskih komisij in 
svobodni menjavi dela med de
lavci skupnih služb in delavci 
proizvodnih tozdov, pogovor s 
predstavniki delovnih oz. te
meljnih organizacij, ki imajo 
sedež zunaj občine, in predsed
niki samoupravnih delavskih 
kontrol, okroglo mizo o obveš
čanju v združenem delu in vraš
čanju združenega dela in sa
moupravnih interesnih skup
nosti v delo in življenje kra
jevne skupnosti — slednje v 
Beltincih, torej na terenu — in 
predavanja o novem zakonu o 
delovnih razmerjih, spodbuja
nju kulturne dejavnosti v zdru
ženem delu in o sporih ter od
škodninskih zahtevkih pri so
dišču združenega dela.

Ker so v Ljutomeru klub sa- 
moupravljalcev s 1. januarjem 
letos ukinili in ga »pripeli« k 
predsedstvu občinskega sindi
kalnega sveta, bi bilo dobro po 
zgledu iz Murske Sobote preve
riti, kako je pravzaprav s finan
ciranjem in kadri za nemoteno 
delo kluba.

Sprva so v statutu opredelili, 
da bi dal vsak zaposleni v občini 
v ta namen deset dinarjev 
letno, družbenopolitične orga
nizacije kot ustanoviteljice pa 
svoj delež. Končno so se dogo
vorili, da bo občinski sindikalni 
svet klubu samoupravijalcev 
redno zagotavljal določena 
gmotna sredstva.

S kadri imajo v Murski So
boti dokaj srečno roko, saj je 
izbira dovolj pestra in kako
vostna, posamezni predavatelji

— recimo iz sozda ABC Po
murka ali družbenopolitičnih 
organizacij — pa se običajno 
radi odzovejo in sodelujejo. V 
prihodnje nameravajo navezati 
tesnejše stike tudi z društvi 
pravnikov, ekonomistov, inže
nirjev in tehnikov ter knjigo
vodskih delavcev. Ob vsem tem 
pa vendarle pogrešajo zavze- 
tejše sodelovanje organizacij 
socialistične zveze, ZK, mla
dine in borcev, medtem ko jim 
je sindikat tako rekoč ob vsa
kem času pripravljen priskočiti 
na pomoč. To je toliko po
membnejše, če povemo, da je 
bilo samo lani več kot 400 de
lovnih ljudi in občanov zajetih 
v najrazličnejše oblike izobra
ževanja in usposabljanja.

Za letos so si v soboškem 
klubu samoupravijalcev zadali 
temo o uresničevanju posa
mezne in kolektivne odgovor
nosti v boju za socialistično sa
moupravno preobrazbo, nato 
pa naj bi obdelali še druge pro
blemske sklope: možnosti op
timalnega poslovanja v organi
zacijah združenega dela, uve
ljavljanje inventivne dejavno
sti, strokovne podlage, ki izha
jajo iz družbenega dogovora o 
delitvi dohodka in sredstev za 
osebne dohodke in nagrajeva
nje po delu po posameznih de
javnostih. Še naprej bodo 
usposabljali organe samou
pravne delavske kontrole, 
poleg tega načrtujejo še teme o 
uveljavljanju koordinacijskih 
odborov sindikata in svobodne 
menjave dela v interesnih 
skupnostih materialnih in 
družbenih dejavnosti ter o var
stvu pravic delavcev. Radi bi 
tudi navezali tesnejše stike s 
predstavniki klubov iz drugih 
pomurskih oziroma slovenskih 
občin, da bi z njimi izmenjavali 
izkušnje. Razveseljivo je, da so 
velik del zastavljenih nalog že 
opravili, zato je priznanje, ki ga 
je dobil soboški klub samou
pravijalcev na letošnjem sreča
nju samoupravijalcev Jugosla
vije v Ljubljani, prišlo v prave 
roke.

Da ne bomo preveč eno
stranski, dodajmo, da jim je 
lani v Lendavi kljub vsemu 
uspelo pripraviti okroglo mizo 
o družbenoekonomskem polo
žaju delavcev Elme. Na podlagi 
tega so v tem kolektivu kmalu 
kot edini v Pomurju vpeljali so
cialne kartice za vse zaposlene. 
To je le izrazito delovni odmev 
na tretjo konferenco sloven
skih sindikatov o socialni var
nosti.

Branko Žunec

MIMOGREDE

NA
DOPUST,
KAKO...?

Odkar dobivamo osebne 
dohodke na hranilne knjižice, 
oziroma sploh urejamo vse fi
nančne zadeve prek banke, so 
še zmeraj pri nas ljudje, ki le 
poredko zaidejo v to ustano
vo. Morda le enkrat mesečno 
ali še to ne. Zato so ti ljudje 
tudi manj spretni in ne vedo, 
kaj vse morajo pravočasno 
narediti, 'da bi dobili svoj 
denar. O kakšnih terminalih, 
ali delajo ali so pokvarjeni, se 
jim še sanja ne.

Tako se je ondan v ekspozi
turi Ljubljanske banke v Šiški 
v Ljubljani oglasila delavka iz 
Dekorativne tovarne.

X_______________ ________

Očitno v zadregi, pred 
odhodom na dopust, ko je še 
treba marsikaj postoriti in 
kupiti, je želela dvigniti svoj 
osebni dohodek, ki ga dobiva 
na hranilno knjižico. Odkar je 
bil nakazan, je vsaj po njeni 
pripovedi minil že slab 
mesec.

»Nič ne bo,« je bil kratek 
bančni uslužbenec.

»Zakaj?«
»Ni vpisano, koliko ste 

prejeli!«
In bolj ko je delavka pojas

njevala, da je res dobila osebni 
dohodek in da so ga v tovarni 
nakazali na njeno hranilno 
knjižico, manj se je bančnemu 
uslužbencu ljubilo »pogleda
ti« še v kakšen papir, kjer bi le 
»našel« podatek, da je z de
narjem vse v redu. Saj menda 
hranilna knjižica ni edini do
kument?

»Nekaj se je pokvarilo, pa 
nismo mogli vpisati, oziroma 
tega še zdaj ne moremo nare
diti,« je še sledilo vse prej kot 
prijazno pojasnilo mladega 
bančnega delavca.

»Pojdite v prvo nadstropje, 
tam vam bodo povedali, kako 
je z zadevo,« je še zabrusil.

Delavki iz Dekorativne je 
vzelo sapo, da bi še kaj vpraša
la, in je odšla...

V prvo nadstropje, na do
pust...?

Milan Živkovič
________________________ y

Iz občinskih sindikalnih svetov

Stabilizacijski
napotki

Svet za dohodkovne odnose 
pri občinskem svetu ZS Ljub
ljana Vič Rudnik je pripravil 
podlago za pripravo stabiliza
cijskih programov v ozdih. 
Namenjena je izvršnim odbo
rom OO ZS, samoupravnim 
organom in delavcem kot na
potek, da bodo lahko opredelili 
svoje aktivnosti in ocenili stabi- 
lizcijske programe, ki jih bodo 
pripravile strokovne službe. 
Zajema vse bistvene sestavine 
boja za stabilizacijo kot so 
večja produktivnost, boljša 
izraba delovnega časa, varče
vanje s surovinami in repro
dukcijskim materialom ter s 
sredstvi za reprezentanco, 
učinkovitejše delovanje sa
moupravne delavske kontrole, 
ko gre za ugotavljanje neupra
vičene odsotnosti z dela in nad
zor nad bolniškim staležem, in 
podobno.

Predlagajo tudi nekatere ob
časne akcije, na primer:

• ozdi naj bi razmislili — po 
zgledu rudarjev — o uvedbi 
enega udarniškega dneva na 
mesec. Na ta dan naj bi delavci 
delali še posebej zavzeto in do
segli kar najboljše delovne re
zultate. Te bi potem primerjali 
s povprečnimi delovnimi rezul
tati v drugih dneh ter tako ugo
tovili in dokazali, koliko lahko 
naredijo;
• enkrat na leto naj bi orga

nizirali akcijo za zbirahje od
padnih surovin in materialov v 
ozdu, ki bi jih odstopili tistemu, 
ki jih še lahko uporabi ali pre
dela:
• razmislili naj bi tudi o 

tem, da bi delavci delovnih 
skupnosti en dan na leto delali v 
neposredni proizvodnji, kar bi 
bilo dobrodošlo predvsem med

poletnimi dopusti, da bi proi
zvodnja nemoteno tekla.

Kako še bolj 
spodbuditi inovacijsko 
dejavnost

O množični inovacijski de
javnosti so govorili na seji 
predsedstva občinskega sveta 
ZS Ljubljana Moste-Polje. Na 
podlagi analize o tej dejavnosti 
so ugotovili, da razvoj in rezul
tati množične inventivne de
javnosti niso ustrezni predvsem 
zaradi premajhne zavzetosti 
poslovodnih, samoupravnih i'1 
političnih delavcev v nekaterih 
ozdih. Zato predsedstvo občin
skega sveta predlaga, vsem 
osnovnim organizacijam ZS v 
ozdih gospodarstva, naj obrav
navajo lastno množično inova
cijsko dejavnost. Od poslovod
nega delavca naj zahtevajo p°' 
rdčilo o rezultatih te dejavnosti 
v lanskem letu in letos, razčle
nitev vzrokov za prepočasen 
razvoj dejavnosti in predloge 
za njen hitrejši razvoj. Ker me
nijo, da so rezultati na tem p°' 
dročju slabi tudi zaradi pre' 
majhne spodbude poslovodnih 
organov, predlagajo izvršnemu 
odboru občinske skupščine, da 
ob imenovanju poslovodnih 
delavcev oceni tudi njihov 
odnos do inovacijske dejavno
sti. Predlagajo, naj bi ozdi ob 
periodičnih obračunih prikazali 
tudi dosežke pri inventivni de
javnosti. navedli inovatorje, 
prihranek zaradi inovacije in 
znesek, ki ga je dobil inovator. 
Lahko bi uvedli tudi nagrado, 
na primer »Inovator leta« ter 
oblikovali sklad za nagrade av
torjem inovacij.
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Aktualen pogovor s Slavko Kavčič, 
predsednico komiteja za družbenoekonomske 
odnose v ROS gozdarstva in lesarstva

Les posekati 
takrat, ko je to 
družbeno potrebno

Sindikat in
socialna problematika

Slovenska lesna industrija in gozdarstvo pomembno pri
spevata k celotnemu slovenskemu konvertibilnemu izvozu in 
pokrivanju uvoza z izvozom.

Lesna panoga je ena od redkih, ki več izvaža, kot uvaža. 
Pomemben delež k takšnemu razmerju med uvozom in izvo
zom v lesni industriji prispevajo tudi gozdarji, saj z večanjem 
proizvodnje v slovenskih gozdovih zmanjšujejo potrebo po 
uvozu surovin, oziroma pripomorejo k večji izkoriščenosti 
zmogljivosti v tesni industriji.

Ob prizadevanjih za večji izvoz se lesarji in gozdarji kajpak 
otepajo še s številnimi gospodarskimi zagatami, zlasti z neu
godno strukturo izvoza, nizkimi osebnimi dohodki, prešibko 
dohodkovno povezanostjo in preslabo izrabo proizvodnih 
zmogljivosti.

— Najpomembnejša naloga gospodarstva v sedanjem tre
nutku je odplačevanje dolgov in povečevanje konvertibilnega 
izvoza. Kako Se je slovensko gozdarstvo in lesarstvo vključilo
v ta prizadevanja in kako je doseženi izvoz vplival na rezul
tate poslovanja v letošnjem letu?

»Kot je znano, je proizvodnja gozdnih lesnih izdelkov v ve
čini primerov man jša, kot je povpraševanje po njih. To je tudi 
vzrok, da gozdarstvo ni več neposredni izvoznik svojih proi
zvodov. Če pa izvaža, izvaža le tiste lesne izdelke, za katere 
med našimi predelovalci lesa ni zanimanja. To velja za izvoz 
za gozdarstvo, nikakor pa ne za lesno industrijo. Pri njej se 
delež celotnega prihodka, ki je ustvarjen na zunanjem trgu, 
veča, saj je ta znašal v lanskem prvem četrtletju okrog 18 %, v 
istem obdobju letos pa 21 %. Večji delež izvoza v celotnem 
prihodku pa negativno vpliva na finančni rezultat, saj cene na 
zunanjem trgu pokrivajo le okrog 80 % lastne cene proizvo
dov. Če k temu dodamo še neplačane izvozne stimulacije za 
izvoz v prvem trimesečju, ni čudno, da je lesna industrija v 
prvem četrtletju letos izredno slabo poslovala. Slabo poslo
vanje in ustrezne posledice so bile vzrok, da so tudi republiški 
odbor sindikata delavcev gozdarstva in lesarstva in tudi nje
gove komisije obravnavali problematiko slabih finančnih re
zultatov v letošnjem letu, tako v gozdarstvu kot v lesarstvu, in 
ugotovili, da je treba vse sile usmeriti v stabilizacijska prizade; 
vanja in v povečanje izvoza, pri tem pa poiskati tudi tiste kva
litetne dejavnike, ki bodo delavcem v gozdarstvu in tudi le
sarstvu zagotovile socialno varnost sedaj in v bodoče.«

— Postavlja se vprašanje, kakšna je sestava doseženega 
izvoza in ali lesna industrija uspeva nadomeščati izvoz neob
delanega lesa z izvozom končnih izdelkov.

»Lesarji si prizadevajo za to, čeprav je, ob splošnem pove
čanju cen reprodukcijskega materiala, povečanje izvoza 
zelo težko. Veča se razlika med doseženo prodajno ceno na 
tujem trgu in lastno ceno. Da pa si lesarji, seveda ob večji ali 
manjši pomoči vseh tistih, ki jim dajejo les oziroma surovino 
za končne izdelke, ne prizadevajo spremeniti strukture 
izvoza le z besedami, kaže podatek, da so m letošnjem prvem 
četrtletju realizirali 27 % celotnega prihodka s prodajo po
hištva na tujem trgu.«

— Slišati je, da sta gozdarstvo in lesna industrija bolj šibko 
povezana med seboj, prav tako pa je lesna industrija šibko 
povezana s kemično in kovinsko industrijo.

»Če to povezanost merimo s tem, koliko lesa da slovensko 
gozdarstvo lesni industriji Slovenije, potem najbrž ne mo
remo reči, da gozdarstvo in lesarstvo nista med seboj poveza
na. Manjša pa je seveda povezanost, če to merimo s tem, ko
liko je tržne odnose zamenjalo poslovanje po skupnem pri
hodku, kar verjetno imajo v mislih vsi tisti, ki govorijo o sla
bem povezovanju gozdarstva in lesne industrije. Dokler so 
gozdarji in lesarji relativno dobro živeli, toliko časa resnič
nega zanimanja za povezovanje v tem smislu, da so skupaj 
odgovorni za dobre in možne slabe rezultate,ni bilo, čeprav je 
sindikat večkrat opozarjal, da le na takih osnovah lahko gra
dimo naprej. Ker so si oboji predstavljali, da pomeni poslo
vanje po skupnem prihodku obvezno prerazporeditev do- 

- hodka in da je to njegov glavni namen, je bil enkrat odpor pri 
lesarjih drugič pri gozdarjih. Sedaj, ko se je v obeh panogah 
ekonomski položaj poslabšal, sl obe obetata, da bosta s-po
slovanjem po skupnem prihodku dobili več kot doslej. Ven
dar pa pozabljata, da brez boljšega dela ne bo večjega do
hodka.

—- Kateri negativni dejavniki so v letošnjem prvem pol
letju najbolj negativno vplivali na poslovanje gozdarstva in 
lesne industrije?

»Podatkov o tem, koliko so rezultati negativ ni, ob polletju 
še nimamo, z gotov ostjo (vsaj tako kaže jo napovedi) pa lahko 
trdimo, da ti ne bodo dosti boljši, kot so bili ob prvem trime
sečju letos.

'V gozdarstvu bi morali omeniti slabo realizacijo načrte 
vane količinske proizvodnje in povečanje stroškov. Velik 
vplič" zlasti na količinsko proizvodnjo, ima omejeni obseg 
tistega dela dohodka, ki gaje mogoče nameniti za osebne do
hodke. V gozdarstvu je ta problem še veliko večji kot drugod, 
ker skoraj 50% delavcev dela v takih •razmerah, da morajo 
imeti posebej vrednotene težavnostne pogojem da dela goz
darstvo v naravnih-razmerah, ki se jih v glav nem ne da spre5- 
min jati. Povečana proizvodnja, ki jo zahtevajo prav stabiliza
cijska prizadevanja, pa zahteva tudi poseganje v tiste gozdo
ve. k jei so proizvodni stroški dosti večji kot do seda j. V lesar

stvu pa vplivajo na slab rezultat predvsem povečanje cen re
produkcijskih materialov (po njihovih ocenah so cene repro
dukcijskih materialov večje za 30% do 100%), neizplačane 
izvozne stimulacije itd.«

— Kaj ste naredili v komisiji, ki jo vodite, da bi se goz
darstvo in lesna industrija čvrsto postavila na noge?

»V komisiji ocenjujemo, da bo ekonomski položaj gozdar
stva in lesarstva boljši, če bodo gradili na skupnih temel jih. 
Zato so prizadevanja komisije naravnana tako, da bi se goz
darstvo in lesarstvo tudi dohodkovno čimbolj trdno povezala 
in delila med seboj dobro in slabo. Menimo, da s poveza
nostjo gozdarji ne bodo iskali le svojih kratkoročnih ciljev in 
izsiljevali višjih cen, kar so jim lesarji do sedaj velikokrat oči
tali. V' komisiji smo mnenja, da je treba ustvariti take odnose, 
da se za gozdarje skrb za les ne bo končala takrat, ko bodo les 
oddali v lesno skladišče, ampak da bodo skrbeli tudi za to, da 
bo iz njihovega lesa napravljen najboljši možni izdelek. Topa 
zagotavlja le poslovanje po skupnem prihodku. To je tudi 
vzrok, da skoraj ni seje, kjer se ne bi pogovarjali o tem, kako 
vso stvar premakniti naprej. Seveda pa je dejanska izvedba 
sklepov odvisna od tistih, ki med seboj poslujejo in ne od 
tega, kolikokrat o tem govorimo.«

— Problem je veijetno tudi v tem, da so osebni dohodki 
delavcev v gozdarstvu in lesarstvu premalo stimulativni.

»To, da so osebni dohodki v letošnjem letu v obeh dejav
nostih nestimulativni, v prejšnjih letih pa so bili taki predv
sem v gozdarstvu, je splošno znano. Čeprav je povprečni 
osebni dohodek v gozdarstvu in lesarstvu glede na povprečje 
gospodarstva padel (v lesarstvu je bil, denimo, povprečni 
osebni dohodek v prvem trimesečju letos 88 % povprečnega 
osebnega dohodka v gospodarstvu) so bili v sindikatu zlasti 
izpostavljeni težji delovni pogoji v gozdarstvu. Ker se pro
blem pojavlja že toliko časa, odkar z letnimi dogovori omeju
jejo rast osebnih dohodkov, oziroma rast osebnih dohodkov 
vežemo na rast dohodka, so v gozdarstvu izčrpane vse rezer
ve, ki so bile v v višjih osebnih dohodkih delavcev izven nepo
sredne proizvodnje. Ker je rast dohodka zaradi omejitvenih 
dejavnikov, ki so posledica predvsem naravnih danosti, rela
tivno skromna, je tudi možnost povečevanja sredstev za 
osebne dohodke nizka. V gozdarstvu so delavce v neposredni 
proizvodnji, ki nosijo pretežen del bremena, stimulirali z viš
jimi osebnimi dohodki predvsem na račun drugih delavcev. 
To je pripeljalo do tega, da so postali kritični osebni dohodki 
delavcev, ki ne delajo v neposredni proizvodnji. V ilustracijo 
naj povem, da je bil povprečni osebni dohodek v letu 1979 
kar za 40 % višji od osebnega dohodka sekača, v letu 1982 pa 
je osebni dohodek sekača v glavnem enak povprečnemu 
osebnemu dohodku. Nizki osebni dohodki za administrativna 
dela so vzrok, da odhajajo delavci, ki opravljajo tovrstna 
dela, iz gozdnogospodarskih organizacij. Zato menim, da je 
republiški odbor sindikata delavcev gozdarstva in lesarstva 
•ravnal prav, ko je podprl prizadevanja za uveljavljanje težjih 
delovnih pogojev delavcev v neposredni proizvodnji v goz
darstvu mimo dogovorjenega obsega sredstev za osebne do
hodke.«

— Okoli 70 % slovenskih gozdov je v zasebni lasti. Ali je 
to dobro ali slabo za ekonomski položaj lesne industrije?

»Najbrž bi težko rekli, če je to slabo ali dobro za ekonom
ski položaj lesne industrije, saj je cena lesa, ki ga dobiva lesna 
industrija ne glede na sektor lastništva, enaka. Gotovo pa je 

I res, da je riziko, če bo lesna industrija les dobila ali ne, veliko 
! večji pri lesu iz zasebnega sektorja kol pri lesu iz družbenega 
i sektorja. Kmetje pri poseku veliko bolj upoštevajo, če je 
j cena lesa stimulativna ali ne. Ker so kmetje izredno občutljivi 
j glede cene in tudi dejavnikov, so tudi nihanja pri proizvodnji 
| lahko velika.

To je rudi vzrok, da načrtovane proizvodnje zasebni sektor 
i ponavadi ne doseže, družbeni pa le redko. Zato bomo morali 
j verjetno včasih tudi na račun manjše akumulativnosti goz- 
! darstva in lesarstva kmete z višjo ceno stimulirati, da bodo 
j les, ki je predviden za blagovno proizvodnjo, posekali. Se- 
j veda pa si veliko obetamo tudi od urejenih dohodkovnih od- 
; nosov z združenimi kmeti. Menimo, da združeni kmet, ta

krat ko bo spoznal, da mu urejeni dohodkovni odnosi z. orga
nizacijo, s katero je trajneje povezan, zagotavljajo tudi so
cialno varnost v bodočnosti, ne bo imel lesa v gozdu za vsak

• slučaj, kot je že prastara kmečka navada, ampak ga bo pose- 
j kal takrat, ko bo družbeno potrebno.«
j — Izhod je le v ustvarjanju večjega dohodka, večji pro- 
: duklivnosti in povečevanju izvoza. Verjetno tudi gozdarji in 

lesarji niso izkoristili vseh rezerv za doseganje boljših rezulta- 
j tov na teh področjih.

• Očitno ne, saj v nasprotnem primeru ne bi mogli sprejeti 
: v vejili zadolžitev, ki jih narekujejo stabilizacijska prizadeva

li ja- Žal pa se dejavniki, ki jih omenjate (dohodek, produk-
• i ivnost, izvoz), velikokrat gibljejo v nasprotno smer. Zato se 
: mi 'zdi, da je treba ugotoviti, čemu v sedanjem trenutku dati

j vednost, če vemo. da vsem trem ni mogoče. Za gozdarstvo 
i i cm. da bo njegov prispevek k stabilizacijskim pnzadeva- 

-> jem na jvečji, če bo realiziralo načrtovano proizvodnjo. Če 
bo tako, bo lahko tudi lesarstvo bolje izrabilo sv oje zmoglji- 
>• •isti. y.ij bo razlika med razpoložljivim in potrebnim lesom 
manjša.« E. L.

Socialna funkcija 
sindikata postaja 
vse bolj 
zaščitniška
Piše Jože Tavčar
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Delavci že od nekdaj pojmujejo 
sindikate še posebej v njihovi so
cialni funkciji. Tudi to je razredna 
funkcija te organizacije. Ni dvoma, 
da v sedanjem kriznem obdobju do
biva ta socialna funkcija vse bolj 
zaščitniški značaj. Delavci povsem 
upravičeno pričaku jejo tudi od sin
dikata odgovore glede njihovega se
danjega materialnega položaja in 
tudi glede perspektive.

Vsakodnevna organizirana aktiv
nost delavcev pa tudi tista, bolj ne
načrtna kaže, da socialno stanje v 
delovnih kolektivih in tudi izven njih 
jiosta ja politično vse občutljivejše in 
ponekod tudi vse težje obvladljivo.

Po svoji politični vlogi v naši 
družbi sindikati res niso neposredni 
nosilec različnih nalog na področju 
socialne politike. Toda s svojo poli
tično avtoriteto (ki bi jo morali 
imeti) morajo biti sposobni, da pra
vočasno in povsod, kjer je to po
trebno, spodbudijo zlasti samou
pravne strukture. Seveda ob reali
stični oceni stanja, ki pa se na noben 
način ne bi smela sprevreči v 
»obrambo obstoječega«. Morda 
prav zdaj velja opozoriti na misli E. 
Kardelja, ki je napisal:

»Vse to seveda ne pomeni, da sin
dikati izgubljajo funkcijo, ki jo na
vadno imenujemo zaščitno. Na
sprotno ta vloga se zdaj celo razširja. 
Pravica dela z družbenimi sredstvi 
zajema celoten kompleks neodtuj
ljivih ekonomskih, socialnih, sa
moupravnih, demokratičnih in dru
gih pravic delavcev, Iti se ne nana
šajo samo na delo oziroma na eno
stavno reprodukcijo, ampak tudi na 
celotno družbeno reprodukcijo in 
celoten položaj delovnega človeka v 
družbi.

Čeprav so te pravice, v načelu, s 
sistemom zaščitene, pa v praksi niso 
odpravljene vse možnosti, da jih kr
nijo, omejujejo in celo ukinjajo. 
Tehnokratska težnja za oblastjo nad 
delom in sredstvi za proizvodnjo in 
reprodukcijo, prodiranje admini
strativno- centralističnih tendenc v 
sistemu državne uprave in združe
nega dela, birokratski odnos do de
lovnih ljudi, nedozorela zavest delov 
delavskega razreda in pojavi zlorabe 
samoupravnih pravic v korist nede
la, neodgovornosti, rušenja delovne 
discipline itd. — kar vse se zaostruje 
v trenutkih večjih ali manjših eko
nomskih in drugih objektivnih težav 
— vse to in še mnogi podobni pojavi 
ustvarjajo ugodna tla za kršenje in 
ukinjanje pravic in interesov posa
meznih delovnih ljudi, skupin m ko
lektivov pa tudi celotnega delav
skega razreda. Poleg tega so v naši 
družbi še vedno odprta mnoga vpra
šanja socialne zaščite človeka, po
sebno delavca in njegove družine, 
kjer je prav tako nujno posredovanje 
sindikata. Potemtakem bi sleherno 
podcenjevanje zaščitne vloge sindi
kata, še posebej pa vsako omejeva
nje svobode sindikatov, da oprav
ljajo to funkcijo, izrazito škodovalo 
notranji moči sistema samouprav
ljanja.«
(E. Kardelj: Smeri razvoja politič
nega sistema socialističnega samou
pravljanja — Komunist—Ljubljana 
1980 —str. 233)

Te misli citiramo zaradi tega, ker 
ni njihova življenjskost sedaj nič 
manjša kot je bila tedaj, ko so bile 
prvič zapisane.

Poskušajmo sedaj prisluhniti od
govorom, ki so jih dali socialni de

lavci na vprašanje o neposredni 
vlogi in angažiranosti sindikalnih 
organizacij v delovnih kolektivih na 
področju socialne varnosti.

Bilo je pričakovati, da bodo od
govori o prizadevnosti sindikatov 
nekakšna zrcalna slika tistega, kar je 
bilo povedano o dejavnosti samou
pravnih organov.

Spet je bilo skoraj tri četrtine od
govorov takih, ki so sindikatom dali 
pozitivno oceno. Tam, kjer so stro
kovnjaki za socialna vprašanja imeli 
dobro mnenje o samoupravni poli
tiki na socialnem področju, tam so 
(večinoma) tudi sindikati dobro 
ocenjeni. Ce temu dodamo še dej
stvo, da prav socialni delavci upravi
čeno pričakujejo tako dejavnost 
sindikatov in da so pogosto prav so
cialni delavci tisti, ki so tudi inicia- 
torji določenih dejavnosti in ukre- 
jiov sindikatov, potem bi lahko skle
pali, da se sindikalna organizacija 
loteva teh življenjskih vprašanj vse 
bolj organizirano.

Ocene izzvenijo takole: »Sindikat 
si prizadeva biti odločnejši.« »Sin
dikat deluje zlasti preventivno.« 
»Sindikat je pobudnik konkretnih 
ukrepov.« »Sindikat si prizadeva za 
izboljšanje delovnih pogojev.« 
»Sindikat deluje, toda nima povsod 
dovolj moči zaradi nerazumevanja 
poslovodnih struktur.« »Sindikalna 
organizacija odloča o tem. kdo bo 
dobil denarno jiomoč zaradi težkih 
socialnih razmer.« In še: »Sindikat 
se mora otresti prakse, da je podalj
šana roka poslovodnih struktur.«

Gre torej za procese, ki vsebinsko 
vse bolj zajemajo vprašanja eksi
stence delavcev. Gre pa tudi za kri
tična vprašanja, zakaj temu ni pov
sod tako.

Ob teh ocenah, ki kažejo, da sin
dikat v svoji bazi poskuša biti živ
ljenjski, je prav, da opozorimo še na 
misel, ki je pomembna zlasti glede 
pojmovanja solidarnosti in medse
bojnih odnosov v združenem delu, 
ko gre za socialno vprašanje. Vse 
bolj se kristalizira proces, ki delovno 
organizacijo oblikuje kot nosilca so
cialne varnosti. Čeprav temeljna or
ganizacija združenega dela ni pasi
ven opazovalec, pa notranji odnosi 
zlasti na ekonomskem področju ne 
zahtevajo le medsebojno usklajene 
politike socialne varnosti, temveč 
tudi neposredno združevanje sred
stev za različne potrebe. Nekateri 
socialni delavci govorijo o tem. da ni 
moč zagovarjati različnih pravic 
glede na pripadnost različnim te
meljnim organizacijam v isti delovni 
organizaciji, saj so pogoji za prido
bivanje dohodka in druge »od 
zunaj« diktirane možnosti za delo in 
poslovanje — taki, da onemogočajo 
enakopravnost in na tej osnovi tudi 
odvisnost položaja delavca predv
sem od poslovanja njegovega last
nega tozda. Ta problem je vsekakor 
tudi širši. Njegove posledice niso 
vidne le na socialnem področju, 
temveč tudi širše. Motnje v normal
nem gospodarjenju pripeljejo do 
tega, da ogrožajo razvoj in samo
stojnost temeljnih organizacij zdru
ženega dela kot osnovnih celic sa
moupravljanja. Ko pa gre za delo
vanje sindikatov na področju so
cialne varnosti, je prav, da spo
mnimo tudi na to, da sindikalne or
ganizacije iščejo tudi svoje lastne 
take ali drugačne rešitve, kar kaže 
tudi na določeno neenotnost v na
činu dela.

(Dalje prihodnjič)
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Miloš Kermavnar, občinski sindikalni svet 
v eni osebi

Iz časa besed 
v čas aktivizma

v občini takšnih težav nismo 
imeli. Zdaj, ko delavci res da
jejo vse od sebe, ko se nanje 
vsiplje plaz omejitvenih ukre
pov, podražitev, seveda bolj 
skrbno gledajo okoli sebe. 
Kaže, da v vse bolj kočljivem 
vzdušju tudi v Idriji počasi pri
hajajo na dan primeri, ko bomo 
morali namesto parol o odgo
vornosti pokazati hrabrost in 
doslednost pri njenem ugotav
ljanju ter seveda sankcionira
nju.«

Miloš Kermavnar pove, da 
imajo k sreči v tovarni za nje
govo družbeno politično delo 
dobršno mero razumevanja. V 
pomoč je tudi uveljavljen način 
dela občinskega sindikalnega 
sveta: „
Navzgor gre pač težje

»Vselej se nam je zdelo prav, 
da v delo čimbolj vključimo 
osnovne organizacije sindikata. 
Obiskujemo jih, se kolikor le 
mogoče pogovarjamo, sku
šamo pomagati, da bo sindikat 
lahko kos zahtevnim nalogam 
časa. Marsikje skupno delo 
obrodi, ponekod pa si zapišejo 
kopico nalog, a ocena kasneje 
razkrije, da so vse obtičale na 
pol poti. Spet drugje se zapičijo 
v eno samo, jo sicer izpeljejo, a 
druge ostanejo na stranskem 
tiru...«

Z možem, ki zdaj »pomeni 
idrijski občinski sindikalni 
svet«, nismo prerešetali cele 
pahljače nalog, s katerimi se 
morajo ubadati sindikati. Strnil 
jih je v eno samo besedo:

»Srečo imamo, da so delavci 
za STVAR. Zagnani so in pri
pravljeni poprijeti bolj, denimo 
spontano. Sindikat nekako ne 
zmore stopiti na čelo in zorga- 
nizirati delavcev na poti do ci
ljev.

No, to velja manj za naloge, 
ki prihajajo od zgoraj in žal bolj 
za vplivanje delavcev navzgor! 
Tu smo vse premalo učinkoviti. 
Včasih se sindikat sam zaganja 
v bitko, se lovi med razumeva
njem širšega interesa družbe in 
med zahtevami delavcev. Tu 
naj bi družbeno politične orga
nizacije delovale z roko v roki, 
pa se na občinski ravni še dogo
vorimo. Potem zmanjka aktivi
zma, ki ga dandanašnji še kako 
potrebujemo. Zmanjka zavze
tosti članov zveze komunistov v 
sindikatu, v prelivanju začrta
nih akcij v življenje. Prav to je 
ena od naših ključnih bitk — 
preliti vse lepo doneče besede s 
sejnih dvoran v delovno in 
družbeno okolje, v rezultate 
torej!« Ciril Brajer

Med obiskom med idrijskimi 
gozdarji se nam je pridružil tudi 
Miloš Kermavnar, predsednik
občinskega sindikalnega sveta. 
Bolj mimogrede smo slišali, da 
je občinski sindikat pravzaprav 
on sam, daje izredno zagnan, še 
sploh, ker to funkcijo opravlja 
volontersko... In res smo ga 
morali dobesedno zgrabiti za 
rokav, da je prisedel na tale 
kratki pomenek.

»Volja je že, volja, le časa 
zmanjkuje«, se je takoj začel 
opravičevati, češ da se ne 
utegne na dolgo meniti. »V Ko- 
lektorju sem vodja tehnološke 
priprave dela, kar terja prej več 
kot normalno zaposlenost. Na 
vso moč se namreč trudimo za 
rast izvoza in jasno je, koliko 
lahko temu pripomore tehno
loško dobro pripravljen de
lovni postopek.«

V gospodarsko in tudi sicer 
burnih časih živimo, pa nas je 
zanimalo, kako se da skoznje 
»ob več kot polni zaposlenosti« 
krmariti sindikalno barko:

»No, lahko gotovo ni. Sekre
tar našega občinskega sveta je 
že od septembra lani na bolni
ški, zdaj je zbolela še tajnica in 
dela imam res vrh glave. Nika
kor pa ne more nihče reči, da ga 
opravljam sam. Sekretar kljub 
bolezni prihaja in veliko po
maga — preveč, saj se mčt ver
jetno prav zaradi zagnanosti 
zdravljenje tako dolgo vleče. 
Kaj bi torej drugega, kot spoš
toval tak zgled in prepričan 
sem, da je to edini, enostaven 
recept za vse naše tegobe: De
lati na vseh področjih, kjer so ti 
tovariši zaupali naloge, delati 
po vseh svojih močeh in s polno 
odgovornostjo...«

Da, ta odgovornost. Polna 
usta je imamo vselej in vsepov
sod, zraven pa kar naprej sre
čujemo malomarnost, zlorabe, 
privilegije... Je tudi v Idriji 
tako?

»Hm, kaj naj rečem?! Doslej

-Iz domačega loga------

Vabilo 
neznanemu 
zmikavtu

Komercialistu Delavske 
enotnosti je zaradi obnove sta
novanja bolj trda predla s pro
storom. Kaj bi, vzorce knjig, 
brošur in drugih izdaj Delavske 
enotnosti je spravil na podstreš
je, Seveda je vse, kar izide pod 
znakom DE, prvovrstne kako
vosti in nič se ne čudimo, da je 
vzorce nekdo izmaknil. 
Vljudno ga vabimo na pogovor, 
saj bi nam bila takšna reklama v 
časih varčevanja res dobrodoš
la. Če je stvari prebral in jih bo 
pohvalil, obljubljamo nagrado. 
C e pa jih je (saj ne moremo ver
jeti) izmaknil za odpadni papir, 
ga bomo s pomočjo odpada že 
našli. In potem mu bo trda pred
la.

C. B.
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Veliko pozornost je vzbudil prikaz celotne linije za spravilo sena šempetrskega SIP 'SIJUO Strojni KOSnjl rocnu ne ime v .........------------- ~
bujali kot največje športnike. V teh koscih in vseh mladih kmetih je 
fes veliko duha in zdravja!

Srečanje mladih zadružnikov

Utrjevanje strokovnosti in samozavesti
Blizu 500 mladih zadružni

kov iz 36 slovenskih zadrug se 
je zbralo konec tedna na Vran
skem na že sedmem srečanju. 
Medsebojno spoznavanje, me
njava izkušenj, šaljivo in resno 
merjenje spretnosti, moči, zna
nje in prešerno veselje ter za
bava, ki je na kmetih bolj 
redka, vse to je tisto, kar jih 
vabi, kar po svoje prispeva k 
njihovemu bolj polnemu živ
ljenju in tudi h krepitvi delovne 
vneme ter samozavesti. .

Družbenemu položaju mla
dine na vasi so namenili po
sebno okroglo mizo, kjer pa je 
šla, kot vedno, mladim beseda 
bolj težko iz ust. »Bolj smo na
vajeni delati kot govoriti«, je 
dejala Martina Kranjc in krog 
je bil res prevelik za sproščen 
pogovor. Sociolog Franci Pivec

ROKOVNIK p/l 
PRIROČNIK OH-

Primerno darilo 
za poslovne 
sodelavce 
in prijatelje

Delavska enotnost

je pripravil teze za razpravo, žal 
jih nekateri niso dobili, drugi so 
se jih ustrašili ali pa jih niso ra
zumeli in kar precej izzivov go
stov je bilo treba, da je raz
prava zaživela.

Mladi predvsem^tbčutijo, da 
se s spreminjanjem družbenega 
položaja kmetijstva spreminja 
tudi njihov lastni položaj. Mla
demu kmetu, ki je bil prej veli
kokrat ponižan, se krepi obču
tek odgovornosti pa tudi samo
zavest, vse bolj ve, da le pridne

roke niso dovolj, da mora biti 
tudi strokovno podkovan in 
dolgoročno organiziran, trdno 
vključen v zadružni utrip. Toda 
le redke so zadružne organiza
cije, kjer bi bili mladi resnično 
organizirani, kjer bi prišli tudi 
do besede ■— tradicionalizem 
staršev, ki težko puščajo vajeti 
iz rok, se pogosto bije z napred
nejšimi hotenji mladih... Med
tem ko denimo v Hmezadu že 
štipendirajo bodoče mlade 
kmečke gospodarje, je drugod

kmetijsko šolanje »odvedi8 
strošek, pa čeprav bo čez K' Se 
kako poplačan! .

Kmet mora pač vse vet » 
pa na vse več strokovne P1'11., 1 
se mora opirati, da bo 13 
več, bolje in ceneje Pr' vhen., 
ter da se bo vključil v t*ruZ(j|)j0 
organizirano proizvl’ 
hrane. In Vransko je bil3 1 
priložnost, da se mladi se ' 
nijo z namerami Zadr „ 
zveze, ki želi s-skupno Pavice 
opredeliti dolgoročne Pf3

in dolžnosti zadružnikov ter 
njihovih organizacij in s kate
rimi želi vnesti tudi v zasebno 
kmetijstvo več načrtnosti in 
trdnosti. Prav zato bi morale v 
Prihodnje zadruge bolj odpreti 
vrata pobudam mladih, razmi
sliti pa velja tudi, kako »okro
gle mize« v prihodnje bolj zao
bliti, tako da oblika mladim ne 
bo vzela korajže.

Zagnanosti pa je bilo veliko 
pri vsem drugem: pri tekmova
nju v kmečkih opravilih od

košnje, grabljenja, do tolčenja 
grud, zbiranja buč in do iznajd
ljivosti pri pripravi domačih 
jedi. Kljub temu, da je šempe- 
trski SIP predstavil celo linijo 
za strojno spravilo sena, se stari 
in mladi strinjajo, da je treba 
nekaj ročne spretnosti in običa
jev ohraniti. In prenekateri pre
šerni vrisk iz mladih grl je dal 
vedeti, da je srečanje tudi v tem 
uspelo.

Boštjan Pirc, Kmečki glas

sKozerija
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Zgodba 
o Grahkovih 
njivah

V Stari vasi nimajo tovarn, 
imajo pa kmetijski kombinat, v 
katerem združujejo svoje delo 
in sredstva skoraj vsi za delo 
sposobni krajani. Lahko bi 
rekli, da sta kraj in kombinat 
povezana kot siamska dvojčka. 
Starovaški delavci delajo na 
njivah, v sadovnjakih, vinogra
dih in hlevih za vsakdanji ljubi 
kruhek, v trgovinah in na živil
skem trgu pa sami sebi proda
jajo svoje pridelke. In kar 
dobro živijo — če kombinat ne 
prizadene kaka ujma. Kot na 
primer letošnja suša.

V starovaški dolini že pol
drugi mesec ni deževalo. Dol
gotrajna suša je močno škodo
vala vsem kmetijskim kultu
ram, najbolj pa zelenjavi, ki jo 
pridelujejo na tako imenovanih 
Grahkovih njivah. In te njive, 
razpokane in razsušene, so v 
minulih tednih postale kamen 
spotike in vir sporov, kakršnih 
ne pomnijo niti najstarejši kra
jani.

Razpravo o žalostni usodi 
Grahkovih njiv je začel pred
sednik socialistične zveze. Na 
nedavni seji političnega aktiva 
je pod točko razno vprašal di
rektorja kombinata, kaj name
rava storiti, da bi rešil solato, 
fižol, peso, korenje, zelje in 
druge povrtnine, ki jih je suša 
že močno prizadela. Direktor

V

pa mu je zabrusil: »Molim za 
dež.« Predsednik je dejal: 
»Gre za nemaren odnos do 
družbene lastnine.« Direktor 
se je razhudil: »Kaj, hudiča, pa 
naj naredim?« In predsednik 
mu je velel: »Pogovorite se, 
ukrepajte, poročajte.« Ker je 
direktor užaljeno umolknil, je 
bila razprava o tem problemu 
končana.

Prihodnji teden ni deževalo, 
direktor kombinata pa je trdo
vratno molčal in zato je pred
sednik stopil k županu in sku
paj sta napisala pismo vodstvu 
kombinata, v katerem sta za
htevala »takojšnje in korenite 
ukrepe«. Direktor je skhcal po
slovodni odbor in povabil na 
sestanek oba pisca omenjenega 
pisma. Sestankovali so šest ur 
in ugotavljali, kdo je kriv, da na 
»parceli številka 713, imeno
vani Grahkove njive, ni ure
jeno namakanje«. Izkazalo se 
je, da so to delovno nalogo ne
kajkrat zapisali že v prve letne 
plane kombinata, torej takrat, 
ko je bil njegov direktor zdajš
nji predsednik socialistične 
zveze. O namakanju omenje
nih njiv so »zgolj čvekali« tudi 
takrat, ko je bil direktor kom
binata sedanji župan. Dobili so 
celo dotacijo iz občinske bla
gajne v ta namen, toda tisti 
denar so porabili za gradnjo

Q 0’
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, ic b,1a odprtih hlevov, kar
»kardinalna napaka«- {are
vodni odbor je torej *slt oZabii 
grehe in krivice zanje, P ■ naj 
pa je na ukrepe, s katet 
bi rešili svojo zelenjavo- 

Zato je koordinacijsk 
sindikata v kmetijskem etu 
natu pisal delavskemu ’
naj takoj ukrepa, le-ta P ,Gn- 
delo resno vzel in gj** 
jutro so v oddaji * 63
radia objavili poziv ^
1________„ Stan vaSl, "

*eboj vrtnarsko kanglo za 
škropljenje povrtnin.« Prišli so 
trije in še ti so odšli domov, ko 
so zvedeli, da bi morali iz bliž
nje Rečice nositi vodo do kakih 
sto metrov oddaljenih njiv. 
dotlej je delavski svet skušal 
Poklicati na pomoč 27 štipendi
stov kombinata, t( da njihovi 
nadebudni mladi ka- .n so se v 
tej poletni pripeki namakali 
nekje ob morski obali. Zato je 
delavski svet sporočil koordi
nacijskemu odboru sindikata, 
da kljub najboljši volji ne more 
tešiti zelenjave.

Končno so se razhudili de

lavci kombinata, ki so se zbali 
za svojo socialno varnost. Za
deve pa so se lotili na napačni 
strani. Prekinili so delo" in zbo
rovali, se pritoževali čez vse 
vodilne v kombinatu, ker se 
bojda krivi, da so ob zadnjem 
plačilnem dnevu dobili komaj 
osemdesetodstotne osebne do
hodke. In ko so se nakričali, je 
star kmetijski delavec dejal:

»Vsi govorite o Grahkovih 
njivah, nihče pa ne o Grahku, 
našem prvem povojnem župa
nu, ki nas je zbral v frontno bri
gado in nas popeljal na zamoč
virjene travnike ob Rečici. Dve 
leti smo skupaj z njim udarni
ško regulirali potok, izsušili 
travnike in jih preorali, ledino 
pa smo imenovali Grahkove 
njive, saj smo verjeli njegovi 
napovedi, da bomo tamkaj 
uredili zelenjadni vrt, dovolj 
velik za vse potrebe Stare vasi. 
Zdaj ga že dolgo ni med nami, 
vem pa, kaj bi dejal in storil, če 
bi poslušal ta vaš stok in jok. Vi 
kar zborujte, jaz pa grem 
domov po kanglo.«

Naslednje jutro so delavci 
kombinata že pred šihtom 
udarniško zalivali razsušeno 
zemljo zelenjadnega vrta, se
veda niso prišli vsi, toda vsako 
jutro jih je več in med njimi so 
tudi stari in mladi krajani Stare 
vasi. Janez Voljč

P. s. Zgodba o Grahkovih 
njivah je resnična, le konec sem 
si izmislil, saj vendar nisem 
mogel povedati, da prebivalci 
Stare vasi prekrižanih rok čaka
jo, da jim bosta bog ali narava 
poslala kak pošten dež■ Tak 
konec bi bil resda resničen, toda 
prav nič spodbuden, kajti v teh 
težavnih časih še kako potrebu
jemo obilo delovne korajže.

Bogo Sajovic

Kje so profiti?

Pred nekaj dnevi sem pozno v noč debatiral z nekim obrtni
kom. Mož mi (e gostobesedno dopovedoval, kako so obrtniki 
pri nas izkoriščani in prav obupan sem bil, ker sem doslej mi
slil, da so v našem sistemu obrtniki, seveda zasebni, redko zaš
čitene živali. .

On pa mi je zabijal žebelj za žebljem v glavo. Trdil je, da so 
davki za obrtnike v tujini nižji, da on kot obrtnik pri nas prav
zaprav sploh ni lastnik svojega imetja, ker na to svoje imetje ne 
more dobiti hipoteke, torej posojila.

»In če mi nihče ne da na moje imetje posojila, potem tudi 
nisem lastnik tega imetja,« je grmel.

No, tako sem vse bolj lezel vase in vsa moja konstrukcija, da 
so obrtniki pri nas pravzaprav zelo srečni ljudje, ker ima ve
čina po dva do tri avtomobile, vsaj po en vikend, razen tega pa 
vrsto ugodnosti, od bonov, ki jih dobijo več kot jaz, ki nisem 
obrni k, pa do drugih ugodnosti, se je začela podirati.

In končno sem ob pol treh zjutraj po nekaj viskijih, ki sva jih 
popila, navsezadnje vprašal tega fanta:

»Zdaj pa dragi moj, bodiva poštena. Če so naši obrtniki bolj 
obdavčeni kot na Zahodu, če imajo manj možnosti, da bi sesi
rili, če jih oblast nasploh bolj zafrkava, kako to, da kakšen 
nemški ali švicarski obrtnik, ki ima zaposlene recimo tri delav
ce, nima pet avtomobilov, treh vikendov in podobnih do
brin?«

» No, zdaj ti bom pa povedal. Ta naš obrtnik pridobi z infla
cijo. Danes kupiš material, jutri pa je trikrat dražji. Sicer'pa 
tako delamo vsi, tudi država, ali ne?«

Potrdil sem mu, spila sva še zadnji kozarček in odšla sjmt. 
Zdaj sem povsem pomirjen, le nekaj mi ne gre v račun. Tudi 
sam sem honorarno zaposlen, pa mi noben urednik ne bo 
priznal, da se je podražil papir, pisalni stroj in svinčniki. Bilo 
bi pa fino, če bi jaz zdajle lahko v ceni tegale pisanja upošteval 
tudi ceno mojega pisalnega stroja, ki je sicer dvajset let star, 
ceno papirja, ki sem ga kupil pred pol leta, in ceno svinčnikov, 
ki sem jih dobil kot darilo v nekem podjetju.
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Po 33. členu zakona o stano
vanjskem gospodarstvu (Ur. 1. 
SRS, 3-81) mora vsakdo, ki 
dobi stanovanjsko "pravico za 
stanovanje v družbeni lastnini,

IZ PRAKSE 
SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA 
DELA

Vzporedni 
disciplinski ukrepi 
so nezakoniti

Zakon o združenem delu in 
zakon o delovnih razmerjih do
ločata disciplinske ukrepe, ki 
jih disciplinska komisija lahko 
izreče delavcu, odgovornemu 
za kršitev delovne obveznosti 
ali za druge kršitve delovne dis
cipline. Samoupravni splošni 
akt ne more spreminjati ali do
dajati drugih ukrepov. Poo
blaščen je le, da pri disciplin
skem ukrepu razporeditve na 
druga dela oziroma naloge do
loči čas trajanja tega ukrepa, 
pri čemer pa tudi ta ukrep ne 
sme biti daljši od enega leta.

Nekatere organizacije zdru
ženega dela določajo v samou
pravnih splošnih aktih, da se 
delavcu, ki je storil določeno 
kršitev delovne obveznosti, za 
določen odstotek ali za dolo
čeno število točk zniža akonta
cija osebnega dohodka. Take 
določbe sicer ne vsebuje pra
vilnik o delovnih razmerjih, 
ampak najpogosteje pravilnik 
o osnovah in merilih za delitev 
sredstev za osebne dohodke. 
Gre za prikrit 'disciplinski 
ukrep, ki se delavcu izreče 
poleg zakonitega disciplin
skega ukrepa.

Ce kršitev delovne obvezno: 
sti tako ali drugače vpliva na 
delavčev uspeh pri delu, če se

zaradi kršitve zmanjša doho
dek temeljne organizacije, 
potem je razumljivo, da se de
lavcu lahko zniža tudi osebni 
dohodek, vendar ne zato, ker bi 
šlo za pavšalno znižanje zaradi 
kršitve delovne obveznosti, 
ampak zato, ker je delavec za
radi storjene kršitve manj pri
speval k dohodku temeljne or
ganizacije (neopravičen izo
stanek z dela, odklonitev del 
oziroma nalog, zamujanje na 
delo itd.).

Včasih se kot vzporeden dis
ciplinski ukrep določa tudi pav
šalna odškodnina. Pavšalna od
škodnina ne more biti denarna 
kazen, saj se tudi pavšalna od
škodnina lahko zahteva od de
lavca takrat, kadar je s svojim 
ravnanjem povzročil temeljni 
organizaciji škodo, pa še višine 
škode ne da določiti, ali pa bi 
bilo ugotavljanje višine preveč 
zahtevno. To pomeni, da odgo
vornost za kršitev delovne ob
veznosti še ni nujno odgovor
nost za škodo, če s kršitvijo 
škoda ni bila povzročena. Dis
ciplinska komisija se sicer 
lahko odloči za pavšalno od
škodnino, vendar le pod pogo
jem, da je kršitev delovne ob
veznosti, zaradi katere je dela
vec poklican na odgovornost, 
hkrati tudi škodno dejanje, za 
katero se lahko določi pav
šalna odškodnina v skladu s 
samoupravnim splošnim
aktom.

Tudi ustavno sodišče ugotav
lja, da nekateri samoupravni 
splošni akti niso v skladu z 
ustavo in zakonom, ker predvi
devajo poleg zakonitih disci
plinskih ukrepov tudi dodatne 
ali vzporedne sankcije. 
Ustavno sodišče je 2. 6. 1983 
na te nepravilnosti v samou
pravnih splošnih aktih opozo
rilo nekatere organe v republi
ki, med drugim tudi republiški 
svet Zveze sindikatov Sloveni
je.

V skladu z opozorilom 
ustavnega sodišča naj bi tudi 
sindikalne organizacije v te
meljnih organizacijah dale po
budo za spremembo in dopol
nitev samoupravnih splošnih 
aktov, ki določajo disciplinsko 
odgovornost in sicer tako, da se 
uskladijo z ustavo oziroma za
konom.

1. Z.

> oziroma se preseli v večje ali 
večvredno stanovanje, prispe
vati lastna sredstva glede na 

gFSIllF vrednost stanovanja in v skladu 
IFilli s svojim socialnim in zdrav

stvenim stanjem ter ekonom
skimi možnostmi.

!gg|gŠF V družbenem dogovoru o 
skupnih osnovah za zagotav- 

i.;. . ljanje in usklajevanje samou
pravnih družbenoekonomskih 
odnosov na področju stano
vanjskega gospodarstva v SR 
Sloveniji (kako dolg naslov!) 
Ur. 1. SRS, 15-81 jev 13. členu 
objavljena tabela, kako naj 
bodo izračunane višine lastne 
udeležbe.

Prav tam — in sicer v 10. 
členu je določeno, kaj je treba 
upoštevati pri določevanju vi
šine udeležbe: zlasti vrednost 

|| stanovanja, socialno-ekonom- 
:w ski položaj ter zdravstveno sta

nje delavca in njegove družine.
Zadnji odstavek pa obrav

nava primere, ko se delavci 
preselijo v manjše oziroma 
manjvredno stanovanje ali ko 
osebni dohodek na družinskega 
člana delavca ne presega 20 % 
povprečnega osebnega do
hodka v SRS (v preteklem 
letu).

Predvsem naj bi bili delavci, 
pri katerih osebni dohodek na 
družinskega člana ne presega 
20 % povprečnega osebnega 
dohodka, oproščeni lastne ude
ležbe. V poštev pridejo osebni 
dohodki vseh članov delavčeve 
družine (tudi žena in otfoci, če 
imajo skupno stanovanje in 
skupno gospodinjstvo.).

Kaj pa v primeru, če se želi 
delavec zaradi visoke stanarine 
ali iz drugega razloga preseliti v 
manjše ali manj vredno stano
vanje? To ne velja samo za ak
tivne delavce, temveč tudi za 
starše, od katerih so se otroci že 
odselili in jim pustili večje sta
novanje, zanje preveliko in 
predrago.

mm Za take primere navaja 2. 
odstavek 10. čl. tega zakona, 
da si je treba prizadevati, da 
se v samoupravnih splošnih 
aktih temeljnih organizacij 
združenega dela in v delovnih 
skupnostih ter samoupravnih 
stanovanjskih skupnostih uve
ljavi oprostitev plačila lastne 

% udeležbe za tiste delavce, ki se 
preselijo v manjše ali manj 
vredno stanovanje.J! Tu je torej ventil za tiste, ki 

|p! bi se radi preselili v manjše sta- 
r J§ novanjc.
IH Vendar mora tako oprostitev 

vsebovati samoupravni splošni

Ker že zakon o stanovanj
skem gospodarstvu v 33". členu 
(glej spredaj) izrecno "navaja, 
da mora plačati udeležbo vsak
do, ki se preseli v večje ali v več

vredno stanovanje, iz tega lo
gično izhaja, da tistemu, ki se 
preseli v enako ali enako 
vredno stanovanje ali pa celo 

• tistemu, ki se preseli v manjše 
ali manj vredno stanovanje, 
udeležbe ni treba plačati. Ker je 
načelo določil zakon, bi moral 
tudi določbo iz 2. odstavka 10. 
člena družbenega dogovora kar 
direktno povzeti. Sedaj je to 
prepuščeno delavcem, če jo 
sprejmejo v samoupravnem 
splošnem aktu ali ne. Menim, 
da bo ob navedenem lahko že 
zakon odredil, da tem ni treba 
plačati udeležbe in to ne po 
ovinku, temveč kar naravnost. 
Velja pa torej: temeljne orga
nizacije združenega dela, de
lovne skupnosti in samou
pravne stanovanjske skupnosti 
naj v svoje ustrezne akte vne
sejo oprostitev v navedenem 
smislu.

Lojze Cafuta, Sežana

Davčna logika....

S tem naslovom se Bogo Sa
jovic v Delavski enotnosti 28. 
julija 1983 dotika namenov 
zveznega sekretarja (oziroma 
zvezne vlade) J. Florjančiča o 
uvedbi davkov na premoženje.

Iste nakane so spodbudile J.
T. v Gospodarskem vestniku 
29. 7., ko se je razpisal v članku 
»Davek na pamet«.

Ne dvomim o dobronamer
nosti teh in ostalih novinarjev, 
ki so se tudi v drugih glasilih 
razpisali o istem proble'mu. 
Vendar me pri njihovem pisa
nju moti dejstvo, da vidijo v 
namenu sekretarja za finance le 
negativne strani teh dajatev. 
Morda jih je k temu spodbudil 
tudi precej poenostavljen pri
stop zveznega sekretarja, ko je 
nakazal možnost uvedbe novih 
davkov? Vseeno si niti sami ne 
bi smeli dovoliti tako poeno
stavljenih nadaljnjih interpre
tacij.

V okviru uvedbe tega—tako 
imenovanega stabilizacijskega 
davka — skušajmo poiskati tudi 
določene pozitivne strani in jih 
tudi nakažimo! Dejstvo je na
mreč, da smo vsa povojna leta 
davčno politiko (pa ne samo 
to!) zanemarjali. Končno mora 
tudi ta postati opazen družbe
noekonomski faktor — pa če
prav v času stabilizacije! Ni se 
nam treba bati, da bo povzro
čila nezadovoljstvo »nižjih« 
slojev (oproščam se za izraz 
»nižjih«, ki naj ga v socializmu 
ne bi bilo — pa vendar so taki 
izrazi in taki ljudje! — ti bodo 
izraz tudi razumeli).

Predlagam tudi nekaj kon
kretnih nedodelanih predlo
gov:

ne obdavčujmo lastnikov 
»fičkov« (oziroma avtomobi
lov v vrednosti do 250.000 
din); močno progresivna pa naj 
bo obdavčitev avtomobilov v 
nabavni vrednosti nad 700.000 
din (davek naj gre tudi v deset- 
tisoče!)

— ne spreglejmo drugega 
vozila v družini (tudi ne močnih 
motornih koles),

— znižajmo mejo letnega 
neto osebnega dohodka kot 
osnovo za obdavčitev,

— na ustrezen način se da 
tudi zajeti honorarje na žiro ra
čunih,

— pospešimo oblikovanje 
davčnega (finančnega) nad
zora v okviru UJV.

Predlogi so samo navrženi in 
zahtevajo obdelavo. V kakrš
nikoli obliki jih bomo (če jih 
bomo) realizirali, ne bomo pri
zadeli malega človeka.

Svoj namen bi pa tudi zgreši
li, če bi hoteli omejiti zaslužke v 
kreativnih poklicih!

Morda pa je »sveta prepro
stost« prišla le malce pozno, ne 
pa prepozno!

Silvester Drevenšek 
Rimske Toplice
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Polletno poslovanje velenjskega dela sistema Gorenje

Naloge do konca leta: 
enkratno povečanje 
proizvodnje, prodaja 
60 odstotkov vseh 
izdelkov na tuje, 
zaustavitev izgube 
pri tekočem poslovanju

Položaj znotraj sistema Go
renje je sila zapleten. Poleg 
Gorenja-TGO in Gorenja- 
Promet-Servis imajo izgubo ob 
polletju še nekatere druge de
lovne organizacije. Vloga de
lovnih organizacij in program
sko poslovnih usmeritev ni 
jasno definirana. Menimo pa, 
da je Gorenje mogoče sanirati. 
O tem. kako je potreben n tisi 
skupnosti, priča tudi veliko 
povpraševanje po izdelkih 
(tako doma kot na tujem). 
Ključno vprašanje pa je pokri
vanje izgub: akcija za to je za
stavljena znotraj sistema Go
renje in v sodelovanju z velen j
sko družbenopolitično skup
nostjo, potrebno pa bo tudi do
govarjanje z združenim delom

v SR Sloveniji (zlasti še znotraj 
reprodukcijske verige, pri 
čemer je z 20 delovnimi organi
zacijami, dobavitelji in kupci že 
dogovorjen delež za pokrivanje 
izgube).

To so poglavitne misli, ki jih 
je naniza! v pogovoru z novi
narji 29. julija v Titovem Vele
nju predsednik začasnega ko
legijskega poslovodnega or
gana Gorenja-SOZD Herman 
Rigelnik.

Na tiskovni konferenci v Go
renje-SOZD so novinarje sez
nanili z rezultati polletnega po
slovanja delovnih organizacij 
Gorenje-TGO in Gortmje- 
Promet-Servis, z dosedanjim 
izvajanjem nalog iz ukrepov 
družbenega varstva v delovnih

organizacijah Gorenje-TGO, 
Gorenje-Promct-Servis, Go- 
renje-Raziskave in razvoj ter 
Gorenje-Interna banka in v 
DSSS Gorenje-SOZD ter z lik
vidacijo firme Gorenje-koer- 
ting Electronic.

Velika težava — nepo
krite izgube pri poslova
nju Gorenja v preteklih 
letih v tujini

Največja »zgubarja« sta ob 
polletju v sistemu Gorenje dve 
velenjski delovni organizaciji, 
in sicer Gorenje-TGO in Go- 
renje-Promct-Servis, sicer pa 
imajo izgubo v slovenskem 
delu Gorenja-SOZD še de-

najetc depozite pri LB (za po
krivanje deviznih obveznosti 
do tujine),
1.509,000.000 din
izgube iz tekočega poslovanja, 
ki je zlasti še posledica zvišanja 
cen reprodukcijskih materialov 
(le-ti so se podražili do 60%), 
nedoseganja prodajnih cen, 
neplačane realizacije itd.

Izgubo ima 8 tozdov Gore
nja-TGO (Štedilniki, Elektro
nika Titovo Velenje, Elektro
nika Ptuj, Pohištvo, Pralni stro
ji, Hladilniki, Zamrzovalniki, 
Plastika), drugih 11 tozdov pa 
je polletno poslovanje zaklju
čilo s 150 milijoni dinarjev 
ostanka čistega dohodka.

Največji problem Gorenja- 
TGO so v tem trenutku nepo-

Oktobra izide

Strokovni del rokovnika je v posebnem zvezku,
V njem so še: —črtast blok za zapiske

— koledar za leto 1984 in 1985
— beležka za naslove in telefonske številke
— brezčrtni blok

Ugodna cena 290.00 din

Rokovnik je oproščen prometnega davka, zato lahko zanj 
namenite sredstva iz sklada za izobraževanje.

Prednaročila sprejemata knjigami Delavske enotnosti na 
Tavčarjevi ulici 5 in na Celovški cesti 43

Natančnejša pojasnila dobite po telefonu 320-403 ali 
317-870

Delairsica enotimst

Večji del premoženja firme Gorenje- 
Koerting Electronic že prodan

Konec marca so, po sklepu delavskega sveta Gorenje-TGO, 
v tovarni Gorenje-Koerting Electronic v Grassauu v ZR Nem
čiji opustili proizvodnjo barvnih televizijskih sprejemnikov. Že 
10. januarja pa so, v okviru akcije za odpravo žarišč izgub in de
vizne nelikvidnosti Gorenja-TGO, začeli s postopno likvidacijo 
firme Gorenje-Koerting Elektronk.

Firmo Koerting Electronic GmbH and Co i. L. (in sicer zem
ljišče, stavbe, opremo, tehnologijo, blagovno znamko, stano
vanjsko zadrugo in program merilne tehnike Schommandl) je 
leta 1978 kupilo Gorenje-TGO za nekaj manj kot 14 milijonov 
zahodnonemških mark. Po podatkih, ki jih je posredoval 
ZKPO Gorenje-SOZD na zadnji novinarski konferenci, so do 
zdaj že prodali zemljišče, stavbe in stanovanjsko zadrugo za 
16,7 milijonov zahodnonemških mark. Naprodaj je še del teh
nološke opreme za proizvodnjo barvnih TV sprejemnikov, ki 
ga Gorenje-TGO ne bo prepeljalo v Titovo Velenje, komple
ten inventar, vsa tehnologij^blagovna znamka in program me
rilne tehnike Schommandl. Že v kratkem naj bi biti končani po
govori o prodaji tehnologije in tehnološke opreme, za kar se 
zanima več interesentov.

Kot že nekaj prejšnjih tudi zadnje ocene kažejo, da je bila od
ločitev delavskega sveta Gorenja-TGO o postopni likvidaciji 
firme Gorenje-Koerting Electronic umestna. Omogočila je 
prenos tehnologije za proizvodnjo barvnih TV sprejemnikov in 
Hi-Fi naprav ter samo proizvodnjo v Titovo Velenje in opti
malno prodajo premoženja, zagotavlja pa tudi, da bo firma 
GK E odplačala še neporavnane obveznosti do bank v tujini do 
konca likvidacijskega postopka, ki bo predvidoma trajal še leto 
dni.

lovne organizacije Gorenje- 
Tiki Ljubljana, Gorenje-Var- 
stroj Lendava in Gorenje-Glin 
Nazarje (slednje tri imajo sku- 
paj nekaj nad 90 mili jonov din 
izgube).

Gorenje-TGO je doseglo v 
prvih šestih mesecih letos do
brih 11 milijard dinarjev celot
nega prihodka, izguba pa znaša 
nekaj nad 4 milijarde 545 mili
jonov dinarjev. Izgubo sestav
lja:
1.196.390.000 din 
prevzete izgube tovarne Gore
nje-Koerting Electronic za leto 
•1982.
1.648.922.000 din 
negativnih tečajnih razlik za

krite izgube pri poslovanju v 
preteklih letih v tujini in nelik
vidnost zaradi kreditiranja 
izvoza in velikih izvoznih terja
tev. Če se bo problematika lik
vidnosti še naprej takozaostro- 
vala, bo ogrožena proizvodnja, 
ne samo zaradi nerednih ozi
roma izostalih dobav, pač pa 

j tudi zaradi nezmožnosti plačc- 
I vanja reprodukcijskih materia- 
! lov in sestavnih delov.

Dodati pa velja, da so kljub 
j precejšnjim težavam pri oskrbi 
| z reprodukcijskimi materiali in 

sestavnimi deli ter zastojem za
radi izrabljene in manjkajoče 
opreme dosegli junija v Gore- 
nju-TGO rekordno mesečno

Ocena stanja v delovnih organizacijah — 
osnova za sestavo sanacijskih progra
mov DO ter za pripravo razvojno sana
cijskega programa Gorenja-SOZD in za 
oblikovanje dolgoročnih rešitev na po
sameznih poslovnih področjih

V delovnih organizacijah Gorenje-Tovarna gospodinjske 
opreme, Gorenje-Promet-Servis, Gorenje-Raziskave in razvoj 
Ifcr Gorenje-Interna banka in v delovni skupnosti Gorenje- 
SOZD so na pobudo začasnega kolegijskega poslovodnega or
gana Gorenja-SOZD v sorazmerno kratkem času ocenili sta
nje, s čimer je dana osnova za sanacijske programe ter kratko
ročne in dolgoročne ukrepe.

Za številne funkcije na posameznih poslovnih področjih so bili 
ugotovili vrsto slabosti. Le-te so se v zadnjem času stopnjevale; 
posamezna področja so bila namreč pred leti bistveno bolje 
urejena. Poglavitne ugotovitve pa so naslednje. Precejšnja je 
dezorganiziranost. Jasnih razvojih ciljev v delovnih organizaci
jah in tudi za celoten sistem Gorenja ni bilo. Programska 
usmeritev ni bila jasna, o delitvi dela in združevanju sredstev za 
razvoj pa se niso dogovorili. Planski cilji so bili formalni, plani
ranje samo pa strokovno in samoupravno neizdelano. Sistem 
poslovnih informacij ni bil ažuren, procesi komuniciranja pa na 
več mestih pretrgani. Družbenoekonomski odnosi niso bili do
delani. Oprema je tehnološko zastarela. Ni bilo kvalitetne kar 
drovske politike in tudi ne načrtovanega usposabljanja kadrov 
za strokovna in vodilna dela. Devizna zadolženost je izredna. 
Poslovne enote, oz. podjetja v tujini, kot podaljšana roka Gore
nja v inozemstvu, niso bile ustrezno usmerjene in vodene, vselej 
pa tudi niso upoštevale ciljev in interesov Gorenja. Neenotnost 
ocen o stanju v Gorenju pa je preprečevala učinkovito ukrepa
nje za odpravljanje slabosti.

Kljub navedenim in še drugim slabostim v Gorenju pa ZKPO 
Gorenje-SOZD ocenjuje, da ima le-ta veliko kvalitetnih po
tencialov in prednosti v primerjavi z drugimi. Tržišče, solidna 
kakovostna raven, zanimiv proizvodni program in velike proi
zvodne zmogljivosti so pomembni pogoji za nadaljnji razvoj. 
Osnovna in velika prednost Gorenja pa so delavci, še posebej 
delavci iz neposredne proizvodnje — s pravim odnosom do dela 
in z željo, da se razmere v Gorenju čimprej uredijo.

Do konca avgusta bodo tudi v vseh drugih delovnih organi
zacijah Gorenja naredili ocene stanja, ki bodo skupaj z ocenami 
stanja v velenjskem dele osnova za pripravo razvojno-sanacij
skega programa Gorenja SOZD in za oblikovanje dolgoročnih 
rešitev na posameznih poslovnih področjih.

Zapišimo še, da je delavski svet Gorenja-SOZD na zadnji 
seji sprejel pobudo za oblikovanje družbenega sveta za usmer
janje poslovanja, razvoja in družbenoekonomskega položaja 
delavcev v Gorenju-SOZD . Družbeni svet, s katerim želijo v 
reševanje problematike vključiti kar največ zunanjih organov, 
naj bi začel delati predvidoma že septembra.

proizvodnjo v zadnjih štirih 
letih. V tozdu Zamrzovalniki, 
denimo, so 29. julija izdelali 
849 omar in dosegli rekordno 
dnevno proizvodnjo sploh. Ve
liki napori pa so bili vloženi tudi 
v izboljšanje kakovosti izdel
kov.

Delovna organizacija Gore- 
nje-Promet-Servis, ki je v prvih 
šestih mesecih letos dosegla 
blizu 10,3 milijarde dinarjev 
celotnega prihodka, pa ima ob 
polletju nekaj nad 880 milijo
nov dinarjev izgube, in sicer na 
račun tozda Promet. Izguba je 
predvsem posledica prevzetih 
izgub poslovnih enot v tujini v 
letu 1982. Na rezultate poslo
vanja pa je nasploh vplival 
velik dvig stroškov in povečana 
neplačana realizacija kot po
sledica nezavarovan ja plačil od 
uvoza.

S povečanjem izvoza za 
44%, v primerjavi s 
prvim polletjem 1982, 
dosegli 48,4% letošnjega 
načrta konvertibilnega 
izvoza

V prvem polletju 1983 sta 
delovni organizaciji Gorenje- 
TGO in Gorcnje-Promet-Ser- 
vis prodali na tuja konverti
bilna tržišča za 2,246,030.000 
dinarjev oz. 35,426.000 dolar
jev izdelkov in za 14,100.000 
dinarjev oziroma 222.000 do
larjev storitev. Letni načrt 
izvoza je bil ob koncu junija 
uresničen z 48,4%, v primer
javi z lanskim prvim polletjem 
pa se je izvoz povečal kar za 
44 %. Pokritje uvoza z izvozom 
je bilo ob polletju 141-odstot
no.

Največ izdelkov je Gorenje 
letos prodalo v Zvezno repu
bliko Nemčijo, Francijo in Av
stralijo. Sicer je v strukturi j

izvoza realni izvoz udeležen s 
73%, kooperacijski izvoz s 
26% in izvoz v okviru ma
loobmejnega prometa z 1 %.

Delovni organizaciji Gore
nje-TGO in Goren je-Pro- 
met-Servis ustvarita skupaj kar 
87 % vsega konvertibilnega 
izvoza v sistemu Gorenje. Izvoz 
se bo v letošnjem drugem pol
letju še povečal, saj je predvi
deno, da bodo na konvertibilna 
tržišča prodali več kot 60 % vse 
proizvodnje Gorenje-TGO.

Cilj: ob koncu leta 1983 
le* minimalna izguba pri 
tekočem poslovanju

Kljub temu, da nameravajo v 
letošnjem drugem polletju 
prodati na tuje več kot 60 % 
vseh izdelkov, pa v Gorenju- 
TGO računajo, da bo več iz
delkov na volja tudi domačim 
kupcem. Povsod tam, kjer bo 
mogoče (osnovni pogoj sta 
primerna oskrba z reprodukcij
skimi materiali in sestavnimi 
deli ter zadosti delavcev), bodo 
uvedli delo v več izmenah.

Nasploh pa naj bi letos, v 
primerjavi z letom 1982, obseg 
proizvodnje v Gorenju-TGO 
več kot podvojili. To naj bi za
gotovili: visoka stopnja izkoriš
čanja proizvodnih zmogljivosti, 
ukrepi za nemoteno oskrbo z 
reprodukcijskimi materiali in 
sestavnimi deli, večja delovna 
in tehnološka disciplina itd. 
Hkrati s selekcijo proizvod
nega programa glede na 
izvozno usmerjenost in dohod
kovno uspešnost ter ukrepi za 
izboljšanje kvalitete bi tako 
ustavili ustvarjanje izgube pri 
tekočem poslovanju. Računa
jo, da bi to izgubo, če ne bo več
jih nepredvidenih težav, do 
konca leta celo občutno zman j
šali, oziroma jo spravili na naj
manjšo možno mero. /V. K.
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Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta v Novem mestu proti 
predlogu izvršnega sveta za uvedbo prisilne uprave v tozdu 
Grafika novomeškega DITC

Ne jemljite nam 
samoupravljanja!

Ko bo izšla ta številka Delav
ske enotnosti, utegne v Novem 
niestu nekoga že hudo boleti 
glava. Če skupščina občine ta 
teden sprejme predlog svojega 
izvršnega sveta, po katerem naj 
bi v tozdu Grafika v Dolenj
skem informativnem in tiskar
skem centru uvedli prisilno 
upravo, potem to gotovo velja 
za delavce tega kolektiva. Če 
palica udari nazaj, potem to 
velja za predlagatelja. Glavo
bol pa bi lahko začutil še tudi 
kdo drug. Tudi kdo od tistih, ki 
so za zdaj še v zakulisni senci in 
ki nanj v tem primeru še v sa
njah niso računali...

Nenavaden uvod? Priznam. 
Sicer pa, kakšen uvod le naj bi 
imela nenavadna zgodba? Da 
Pa je res takšna, se boste lahko 
Prepričali tudi sami.

Akti — 
mrtva črka 
na papirju

Začnimo tam, kjer je začela 
tudi nedavna seja predsedstva 
občinskega sveta ZSS v Novem 
mestu. Na njej je dobil besedo 
najprej družbeni pravobranilec 
samoupravljanja občin Črno
melj, Metlika, Novo mesto in 
Trebnje. Ker je predlog izvrš
nega sveta pravzaprav povze
tek njegove pobude, je razum
ljivo, da je pravobranilec na tej 
seji aktiviral vsa razpoložljiva 
orožja. Jasno, člane predsed
stva je skušal prepričati o ute
meljenosti svoje pobude. 
Dolgo časa (vsaj dokler je go
voril) je vse kazalo, da to niti ne 
bo preveč težko. Kako tudi ne, 
ko pa so se očitki na rovaš tozda 
Grafika kar vrstili. Njihovo bi
stvo naj bi bilo po pravobranil
ce ve m mnenju v tem, da so v 
tem tozdu »bistvene motnje v 
samoupravnih odnosih in huje 
Prizadeti družbeni interesi«. 
Tako naj bi sicer veljalo za vso 
delovno organizacijo, vendar 
so v ostalih dveh tozdih (Do
lenjski list in Tiskarna) delavci

pokazali pripravljenost, da te 
»motnje« odpravijo, kar pa naj 
ne bi veljalo tudi za tozd Grafi
ka.

Resnici na ljubo je treba po
vedati, da se družbeni pravo
branilec že dalj časa ukvarja s 
slabostmi v tej delovni organi
zaciji. Kot je moč izluščiti iz 
njegovih besed, pravzaprav o 
DITC-u kot delovni organiza
ciji niti ne moremo govoriti. 
Opravka imamo s skupkom 
treh tozdov, od katerih vsak 
vidi v delovni organizaciji le 
sam sebe in svoj razvoj, med
tem ko ga skupni cilji ne zani
majo. Prav zaradi tega je pra
vobranilec samoupravljanja že 
lani dal pobudo za uvedbo pri
silne uprave za celotno delovno 
organizacijo. Vendarle se to 
takrat ni zgodilo. Največ zaradi 
sindikata, ki je predlagal, da se 
prisilna uprava odloži za šest 
mesecev. V tem času naj bi de
lavci sprejeli potrebne samou
pravne akte in na tej podlagi 
dosegli večjo stopnjo poveza
nosti v delovno organizacijo. S 
tem naj bi odpravili vzroke, ki 
naj hi zahtevali prisilno upravo 
in začeli dejansko živeti kot de
lovna organizacija, ki ve, kaj 
hoče. Zgodilo pa se je samo 
prvo, kar med brati pomeni, da 
so sprejeli samo potrebne akte, 
ki pa so ostali zgolj mrtva črka 
na papirju. Še vedno poslujejo 
mimo določil samoupravnega 
sporazuma o združitvi v de
lovno organizacije* povezanosti 
pri ustvarjanju skupnega pri
hodka, skupnega dohodka in 
pri razvojnih ciljih, ki bi jih mo
rali določiti, ni čutiti. Ob tem je 
na dlani še kopica drugih stvari, 
ki so v takšnih okoliščinah dan
danes več ali manj normalen 
pojav. Toliko jih je, da jih je 
nemogoče strniti v normalni 
okvir časopisnega članka, zato 
jih niti ne kaže načenjati.

Kakor koli že, za vse to naj bi 
zdaj plačali ceno delavci tozda 
Grafika. Tu pa se je (vsaj na 
sindikatu) zataknilo.

PRI NAS BOMO 
ZIBALI

Koristen priročnik za bodoče mamice, v katerem je opisan 
potek nosečnosti, priprava na porod, porod, nega med noseč
nostjo, pravna in socialna zaščita noseče ženske in še marsikaj.

Priročnik stane 30 dinarjev. Izpolnjeno naročilnico pošljite na 
naslov: DE — NAŠA ŽENA 61000 Ljubljana, Celovška c. 43, 
p. p. 313-VI.
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NAROČAM PRIROČNIK

PRI NAS BOMO ZIBALI
Podpisan(a)__________________________

Ulica in hišna številka_____

Datum__________Podpis _

Cena priročnika je 30 din in ga plačam po povzetju!

Kadrovska 
politika 
pa taka!

Za družbenim pravobranil
cem samoupravljanja in pred
stavnikom izvršnega sveta je 
namreč sprcgovorila'»nasprot- 
na« stran. Tista torej, ki se ne 
strinja s pobudo družbenega 
pravobranilca kot tudi ne s 
predlogom izvršnega sveta.

Nastopila sta predsednik 
sindikata v Grafiki in predsed
nik sindikalne konference v 
DITC-u. Razen ostrih stališč 
svojih organizacij sta razgalila 
tudi širše ozadje vseh stranpoti, 
ki so jim priča v tej delovni or
ganizaciji. Povedala sta, da so- 
delavci v Grafiki ogorčeni nad 
predlogom izvršnega sveta in 
ugotovitvami družbenega pra
vobranilca samoupravljanja in 
'da se nikakor niso pripravljeni 
odreči samoupravljanju. »Če je 
problem naš direktor,« je dejal 
eden od njiju, »ga odstavite, ne 
jemljite pa nam samoupravlja
nja.« In potem se je v večurni 
razpravi, ki ni skoparila z bese
dami pa tudi ne dosti ovinkari
la, kaj hitro pokazalo, da so 
»bistvene motnje v samouprav
ljanju in huje prizadeti druž
beni interesi«, zaradi česar naj 
bi Grafika dobila prisilno upra-

Bogatejši,
ustreznejši!
za 290.00 din

Delavska enotnost
vo, samo posledica in ne vzrok. 
Ta tiči ravno pri direktorjih ali 
bolje rečeno v neustrezni ka
drovski politiki v občini, ki še 
zdaleč ni imuna za nekatere 
znane bolezni naše kadrovske 
politike nasploh. Drugače si 
preprosto ni moč razložiti ne
katerih razmišljanj na ome
njeni seji kot tudi ne naslednjih 
misli Marjana Moškona, vodje 
tozda Grafika, ki jih je zapisal 
delegatom skupščine občine.

Takole piše: »Dopuščam mož
nost, da so se kadrovski politiki 
v meni zmotili, saj so se že pri 
grafičnem inženirju Marku Ri
bariču, ko ni uspel s prijavo za 
direktorja DITC-a, takoj nato 
pa je bil primeren za direktorja 
pri mariborskem Večeru; pri 
novinarju Bojanu Budji, ki ni 
bil ustrezen za vodjo tozda Do
lenjski list, zdaj pa je primeren 
za funkcijo začasnega organa v 
tozdu Grafika; in pri Janezu 
Slapniku, ki je manj kot pol leta 
po prevzemu dolžnosti direk
torja DITC-a dal ostavko, ko 
niso bile sprejete njegove zami
sli ne v tozdu Dolenjski list, ne 
v tozdu Grafika. Bo kdo po 
vsem tem še dejal, da je s to ka
drovsko politiko vse v redu? 
Na<brž ne. Nerodno pa je, če 
potem pišemo predloge za
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ukrepe družbenega varstva in 
jemljemo delavcem pravico do 
samoupravljanja, namesto da 
bi priznali napako, ki smo jo 
storili in jo seveda skušali tudi 
popraviti. Namesto da bi od
pravljali vzroke, se spopadamo 
s posledicami. Namesto da bi 
plevel izkoreninili, ga samo se
kamo, jutri pa nam zraste še 
večji. Lahko se samo vpraša
mo: je čas, v katerem živimo, še 
vedno primeren za takšno sle
pomišenje?

Kdo bo koga
Tako seveda na seji predsed

stva občinskega sindikalnega 
sveta v Novem mestu še zdaleč 
niso presenečala dejstva, da 
posamezniki spričo pomanjka
nja nujno potrebne strokovno
sti poskušajo na silo združevati 
tozde, da sta si direktor tozda 
Grafika in direktor DITC-a v 
laseh - in še hi lahko našteval.

Še najbolj značilna pa je bila 
mogoče prav izjava predsed
nika sindikata v DITC-u, ki je 
dejal, da bi sto delavcev v 
DITC-u lažje premagalo vse 
zagate, ki jih navaja družbeni 
pravobranilec samoupravlja
nja, kot tri razgrete glave v nji
hovi delovni organizaciji.

V takšnih okoliščinah pred
sedstvo občinskega sindikata 
kljub vztrajanju družbenega 
pravobranlca samoupravljanja 
in predstavnika izvršnega sveta 
seveda nikakor ni moglo pri
stati na predlog izvršnega sveta.

Tembolj, ko se je pokazalo, da 
delavci v tozdu Grafika posku
šajo samoupravljati po svojih 
najboljših močeh in da nikakor 
niso zaslužili ukrepov družbe
nega varstva. Brzda je bilo prav 
to odločilno za stališče pred
sedstva občinskega sindikal
nega sveta, po katerem bi bilo 
primerno in utemeljeno, da se z 
ukrepi proti delovni organiza
ciji in tozdom nastopi enotno in 
istočasno. Predsedstvo pred
laga izvršnemu svetu, da se 
takšni ukrepi, kot jih predlaga 
za tozd Grafika, uvedejo za vso 
delovno organizacijo in vse 
tozde ter da se na ravni delovne 
organizacije imenuje začasni 
kolektivni organ. Sindikat svoj 
predlog utemeljuje z obrazloži
tvijo, da sta za stanje v DITC-u 
razen tozda Grafika odgovorna 
tudi druga dva tozda kot tudi 
vsi poslovodni organi. Celo to 
je ugotovilo predsedstvo, da so 
samoupravni odnosi v tozdu 
Grafika celo bolje razviti kot v 
drugih tozdih in delovni skup
nosti skupnih služb. To pa po
meni, da bi bila prisilna uprava 
samo za delavce v tem tozdu 
skrajno nepravična, kar bi, kot 
ugotavljajo na sindikatu, slabo 
vplivalo na razvoj samouprav
ljanja.

Tako torej, na sindikatu so 
spregledali. Bodo tudi delegati 
občinske skupščine? O tem 
bomo poročali prihodnjič.

Ivo Kiiljuj
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Socialna 
politika — 

nujno zlo?
Srečala sem jo v kletni restavraciji ljubljanskega Supermar

keta, kjer kar stoje in na hitro zmečeš vase, kar ti ponuja kuhi
nja za vsak žep- Naročila je govejo juho in kos kruha. Nič več. 
Bila je zdelana, otopela in otožna.

Stala sem za njo in takoj sem se odpovedala dražjemu jedil
niku, ki sem si ga že sestavila v glavi. Tako sem naročila isto 
kot ona. Le zakaj'/

Odšla je s pladnjem in s tistimi nekaj žlicami vroče vode k 
pultu, nadrobila vanjo kruh in se počasi, obredno lotila svo
jega toplega obroka.

Nezadržno me je "vleklo v njen kot in postavila sem se ji na
sproti.

»Kaj si tudi vi ne morete več privoščiti?« me je ogovorila in 
kritično premerila od glave do nog.

» Pa kaj sprašujem, saj vidim, da ste lepo oblečeni, da imate 
nalakirane nohte...«

V zemljo bi se udrla, ta ženska me je čisto obvladala.
»Ne, ne, nisem zelo lačna, bo kar dovolj.«
»Oh, saj jaz tudi nisem,« je rekla. »Ampak to je še sreča, 

veste. Delam za tekočim trakom in ko ješihta konec, sem zbita 
do smrti. Komu je še potem do hrane? Ja, to je še sreča, da ne 
rabim veliko...«

»Pa vendar,« pravim in ji zastavim prvo vprašanje, »vsak 
dan ne morete shajati s krožnikom juhe in s kosom kruha.«

» To ne, v tovarni imam toplo malico. Ampak veste, mesa je 
bolj malo, sadja pa skoraj nič.«

»In zdaj boste šli čez trg in si boste kupili jabolka?«
»Ne, ne. Danes je šele torek. Jabolka si bom kupila v sobo

to.«
»Pa meso tudi, kajne, vsaj za nedeljo?«
»Oja, mesar mi je obljubij vampe. Ampak še sreča, da jih 

imam jaz tako rada. Vampi so tudi meso.«
»Kaj pa družina?« jo vprašam dalje.
» Te pa nimam. Zahoga milega, imam srečo! Otrokom je 

vendar treba dajati sadje in meso. Ne vem, kako shajajo moje 
kolegice. Po dva imajo, zaslužijo pa nič več kol jaz.«

Kako naj zdaj končam tole pisanje? Naj pustim vse skupaj 
odprto, pa si mislite, kar si hočete — svoje mnenje verjetno 
imate?

Ali pa naj namečem kup fraz, ki to naj ne hi bile, pa žal, so: 
vsakdo si mora s svojim delom zagotoviti socialno varnost, ra
zreševati je treba protislovja, ki so nastala med gospodarskim 
in socialnim razvojem, socialna pomoč, pa naj pride od ko
derkoli, naj bo le izjema in ne pravilo.

Pa kako naj bo izjema, če imamo v Sloveniji več kot 60.000 
delavcev, ki zaslužijo numj. kot so zajamčeni osebni dohodki?!

Alenka Lobnik-Z.orko 
Naša žena
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Vsi dokumenti komisije zveznih družbenih 
svetov za vprašanja ekonomske 
stabilizacije v Aktualni temi, zbirki založbe 
Delavska enotnost
Pravkar izšlo:
št. 18: Ekonomske zakonitosti in stabilizacija. Razprava dr. Cvete 
Mlakar se vsebinsko navezuje na izhodišča in probleme, ki jih vsebu
jejo objavljena besedila Komisije zveznih družbenih svetov o progra
mu dolgoročne ekonomske stabilizacije _ 65 din
št. 19: Prilagajanje gospodarskega sistema zahtevam stabilizacije 
Pred izidom: 90 din
št. 20: Strategija in temelji razvojne politike 100 din
št. 21: Sklepni del dolgoročnega programa ekonomske stabiliza
cije (Sinteza dela »Kraigherjeve« komisije) 120 din
V avgustu izideta:
št. 22: Razvoj pravnega sistema z vidika ekonomske stabiliza
cije s prilogo Pravni sistem in ekonomska stabilizacija (govor 
Sergeja Kraigherja na 21. srečanju pravnikov v Opatiji 26. 5. 1983)

80 din
št. 23: Regionalni vidik razvoja Jugoslavije 60 din
Naročila pošljite na naslov: Delavska enotnost, Ljubljana, Celovška 
cesta 43, kupite pa jih lahko v Knjigarni Delavske enotnosti na Tav
čarjevi ul. 5 v Ljubljani in v kioskih po vsej Sloveniji.

^ NAROČILNICA *\
Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška cesta 43, nepreklicno |

liiii
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naročamo
— izvodov št. 18
— izvodov št. 19 
.... izvodov št. 20

Naročeno nam pošljite na naslov:......
Ulica, poštna številka, kraj: .................
Naročeno, dne:....................................
Ime in priimek podpisnika: ..................

(Žig)

izvodov št. 21 
. izvodov št. 22 
. izvodov št. 23

(podpis naročnika)
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Pomurje in kadri

Kam bežijo strokovnjaki?
Po zadnjih podatkih jih je med nekaj 

nad 37 tisoč zaposlenimi v Pomurju 1850 
z višjo in skoraj tisoč z visoko izobrazbo, 
40 pa jih je z magisterijem ali doktora
tom. Tak umski (kadrovski!) potencial 
pomeni solidno osnovo za izkoriščanje in 
razvijanje obstoječih tehnično-tehnolo
ških' zmogljivosti, kakršne ima na voljo 
ta skrajni del severovzhodne Slovenije. 
Koliko da, ali bi vsaj moral dati, tak po
tencial je poglavje zase, a kolikor poz
namo razmere, smemo domnevati, da 
marsikje ni dovolj izkoriščen ali je pri 
neustreznih delih in nalogah ter išče svoj 
»prostor pod soncem«, kjer bi mogel ko
ristno vnovčiti pamet in veščine.

Kam taka razmišljanja peljejo, je 
jasno, zato ni presenetljivo, če se visoko 
in višje izobraženi kadri v zadnjih nekaj 
letih raje odločajo za lastno, obrtno de
javnost ali »bežijo« iz regije. Brez preti
ravanja rečeno: zgodovina iz 60-tih let se 
v določenem smislu ponavlja, saj so tudi 
takrat — in še prej — pomurski razu
mniki in strokovnjaki množično odhajali 
drugam, v mestna središča, v druge re
publike in pokrajine, ker so menili, da 
jim bo tu dana možnost, da bodo lahko 
pokazali, kaj zmorejo in znajo. Da so 
uspeli in se uveljavili, je ničkoliko doka
zov in primerov.

S teh vidikov zamisel o ustanovitvi re
gijskega razvojnega centra ni povsem.iz 
trte zvita, sicer pa jo najdemo zapisano v 
leta 1979 sprejetih idejnopolitičnih 
izhodiščih družbenoekonomskega ra
zvoja Pomurja v letih 1981—85, doslej 
edinem tovrstnem dokumentu v naši re
publiki. V njem med drugim najdemo 
tudi tole: »V regiji je potrebno ustanoviti 
razvojni center, saj kvalitetnega družbe
noekonomskega razvoja regije ni mo
goče načrtovati brez strokovnih študij in 
programov, tako na področju gospodar
stva kot tudi družbenih dejavnosti. Po 
taki poti so šle tudi vse razvite regije v 
Sloveniji. Še posebej je aktualno delo
vanje razvojnega centra na t. i. interdis
ciplinarnih področjih, ki jih sedaj nihče 
sistematično ne obravnava. Materialno 
osnovo za delovanje razvojnega centra 
bo možno zagotavljati na principu svo
bodne menjave dela, kjer morajo priti do

polnega izraza interesi izvajalcev in upo
rabnikov.«

Zapisali smo, da premoremo v Po
murju soliden umski potencial, a to je le 
ena plat medalje. Druga je ta, da je tak 
potencial odločno preskromen z vidika 
siceršnjih — domačih in svetovnih — po
treb tehnično-tehnološkega razvoja. 
Višje in visoko izobraženega kadra oz. 
kadra z znanstvenimi naslovi je med 
vsemi zaposlenimi, torej 37 tisoč delavci, 
le 6,4 odstotka, kar pomeni zaostanek 
Pomurja za deset, če ne več let za sloven
skim in najmanj enkrat toliko za popreč
jem srednje razvitih dežel. Za pozna
valce gospodarskih gibanj tak položaj ni 
presenetljiv, saj zatrjujejo, da so proi
zvodne zmogljivosti po organizacijah 
združenega dela prerazdrobljene, pre
malo izkoriščene, tehnologija je zasta
rela (visok- odstotek opreme je odpi
san!), inovacijsko-raziskovalno delo pa 
si le počasi utira pota v reprodukcijske 
procese. K temu dodajajo: tudi'če bi 
imeli v vseh štirih pomurskih občinah 
visok delež kadrov, bi ti, brez ustrezne 
izobrazbene sestave, silili gospodarstvo v 
delovno intenzivne panoge — te so, mi
mogrede, tudi sicer prevladujoče — kar 
bi kratkomalo pomenilo siromašenje 
pomurskega in s tem slovenskega gospo
darstva. Še večje siromašenje se dogaja z 
»begom« zlasti mladih Strokovnjakov in 
znanstvenikov iz gospodarstva v druž
bene dejavnosti, kar postaja že kar nepi
sano pravilo.

Ugotovitve, ki se ponujajo, so kot na 
dlani: le pametna naložbena politika ob 
sočasnem načrtnem usposabljanju ka
drovskega potenciala — ob delu in iz 
dela —- ter zahtevna, kapitalno in tehno
loško intenzivna proizvodnja (recimo 
petrokemična, naftna, elektronska in 
druge) so porok, da Pomurje vendarle 
pride na zeleno vejo. In prav razvojni 
center, kjer naj bi se našli ljudje, ki bi 
mogli in morali domišljeno, z roko v roki 
z združenim delom in občinskimi skupš
činami snovati in načrtovati kakovosten 
družbenoekonomski razvoj regije, bi 
utegnil k vsemu temu veliko pripomoči, 
Toda...

Če smo doslej večidel tehtali argu

mente za center, jih bomo zdaj proti 
njemu. Ni se namreč mogoče znebiti 
vtisa (bojazni!), da se utegne center pre
leviti v nekak birokratski, celo elitističen 
organ po vzorcu samoupravnih intere
snih skupnosti oz. njihovih strokovnih 
služb. V Idejnopolitičnih izhodiščih je 
namreč zapisano: »Materialno osnovo za 
delovanje razvojnega centra bo možno 
zagotavljati na principu svobodne me
njave dela, kjer morajo priti do polnega 
izraza interesi izvajalcev in uporabni
kov.« Kakšne so izkušnje s svobodno 
menjavo dela, vemo!

Drug pomislek tiči v spoznanju, da 
smo že tako ali tako preorganizirani in da 
bi zato bilo dovolj, če bi umske poten
ciale združili kar po organizacijah zdru
ženega dela in da pri tem odigrajo svojo 
vlogo predvsem občinske raziskovalne 
skupnosti. V tej zvezi so lahko za zgled 
sozdi ABC Pomurka, Radenska, Mura in 
še kateri od večjih pomurskih proizvod
nih kolektivov. Ne-zadnji argument proti 
centru je vsebina dela, s katerim naj bi se 
ukvarjal. Nič kaj prepričljivo namreč ne 
zvenijo obeti glede večjega izkoriščanja 
naravnih bogastev, kot so nafta, premog, 
zemeljski plin, termalne in mineralne 
vode ter hidropotencial reke Mure, glede 
pospešenega združevanja dela, sredstev 
in zemlje ali hitrejšega razvijanja sistema 
nagrajevanja zaposlenih. Tudi nekatere, 
resda obsežne in zahtevne študije očitno 
ne dajejo dovolj otipljivih in zlasti ne 
praktično izvedljivih rezultatov, ki naj bi 
sicer privedli do" pametnega programa 
oz. naložbe. Kaj je tedaj zamisel o regij
skem razvojnem centru: ali kampanja ali 
nuja? Zdi se, da za zdaj prvo, saj so jo 
politične organizacije Pomurja (sindikat, 
ZK, SZDL) — kot že navedeno — leta 
1979 zajele v Idejnopolitična izhodišča, 
niso pa našla prostora v izvedbenem aktu 
izhodišč, namreč družbenem dogovoru o 
skupnih temeljih planov razvoja Po
murja za to srednjeročno obdobje, ki so 
ga podpisniki (območna gospodarska 
zbornica, banka, občinski izvršni sveti in 
drugi) sprejeli 4 981 in ga spremenjenega 
in dopolnjenega vnovič podpisali konec 
junija letos (?!).

Branko Žunec

Dimnikarjev 
bo še manjkalo

V Sloveniji smo izoblikovali 
razvejan sistem poklicnega 
usmerjanja in že vrsto let po
klicne usmeritve mladih ne 
prepuščamo naključju. Se
stavni del te aktivnosti je tudi 
usmerjanje vpisa v prve letnike 
srednjega usmerjenega izobra
ževanja. Poleg drugih strokov
nih organov na ravni republike 
se s tem še posebej ukvarja 
koordinacijski odbor za po- 
klicno usmerjanje in usmerja
nje vpisa pri republiški izobra
ževalni skupnosti in Ustrezni 
koordinacijski odbori v obči
nah.

Letošnji rezultati so spod
budni. Podatki o vpisu v sred
nje izobraževanje za šolsko leto 
1983-84 kažejo, da smo se 
letos veliko bolj približali za
stavljenim globalnim ciljem. 
Vpis mladine za šolanje v proi
zvodnih in neproizvodnih 
usmeritvah je ugodnejši in ra
zmerje znaša 67:33 v korist 
proizvodnih poklicev. . Spo
mnimo se, da je še v šolskem 
letu 1981-82 to razmerje zna
šalo 64:36.

Da je bila akcija usmerjanja 
,in preusmerjanja poklicnih 
želja mladih učinkovita in 
uspešna, dokazujejo tudi po
datki o omejevanju vpisa in 
podaljševanju roka za prijavo 
na srednješolske izobraževalne 
ustanove. Lani so na primer 
vpis omejili na dvajsetih sred
njih šolah za 17 vzgojno-izo- 
braževalnih programov, letos 
pa je bilo omejitev še manj. Po
sebne izobraževalne skupnosti 
so dale soglasje k omejitvam 
vpisa 12 šolam za šest vzgojno- 
ižobraževalnih programov. De
jansko pa so vpis omejili le na 
sedmih šolah, od tega na štirih, 
ki imajo naravoslovno-mate- 
matični program.

Vsega skupaj so odklonili le 
120 kandidatov, kar pomeni le

0,47 % vseh vpisanih. Za pri
merjavo: lani je bilo odklonje
nih 372 kandidatov ali 1,3 %. 
Tudi za to majhno število od
klonjenih je učnih mest dovolj, 
saj se lahko vključijo v šole, ki 
imajo prosta mesta. Kandidati 
se lahko vpišejo na 44 šol, ki so 
vpis podaljšale do konca avgu
sta.

Kljub ugodnim globalnim 
razmerjem pa že skoraj tradi
cionalno ostajajo nekatere 
usmeritve, ki so izrazito defici
tarne. Če lahko za rudarske 
poklice ugotovimo nekoliko 
večje zanimanje (letos je zase
denih 60% vpisnih mest, lani 
56 %), pa so z mani kot 50 % 
tudi letos pokrite usmeritve kot 
dimnikarstvo, gumarstvo, me
talurgija, gradbena usmeritev 
in tako imenovane zaključne 
dejavnosti.

Po posebnih izobraževalnih 
skupnostih je relativno največ 
nezasedenih mest v gradbeniš
tvu, prometu in zvezah, rudar
stvu in geologiji, pa kemiji, 
farmaciji, gumarstvu in neko
vinah.

Skupaj je zasedenih 25.308 
ali 87 % vpisnih mest, nezase
denih pa je ostalo 3846. Žal pa 
so spet bistveno slabši podatki, 
ki prikazujejo vpis odraslih. V 
rednem roku se je za izobraže
vanje prijavilo le 919 delavcev, 
kar predstavlja le 10,5 % v 
primerjavi z razpisanimi mesti, 
do konca junija pa 18,8 %, pa 
tudi razmerje med proizvod
nimi in neproizvodnimi poklici 
je manj ugodno kot pri rednih 
učencih. Tu čaka »usmerjeval
ce« — s tem pa v konkretnem 
primeru mislimo ustrezne 
službe v delovnih organizacijah 
in sindikat — še zahtevno in ob
sežno delo.

Igor Žitnik

Najglasnejši smeh 
izza stroja

Brane Praznik, reden gost naše humoristične rubri
ke, v svoji razglednici z morja delno pojasni, zakaj je 
humor v našem časniku za nekaj časa zaspal:

»Žal v Umagu DE ni moč dobiti. Ni mi še jasno, ali 
zato, ker v Ljubljani ni papirja ali pa jo v trafikah skri
vajo, da bi imeli delavci vsaj na morju zaslužen mir?«

No, Brane, papir za Delavsko enotnost se je še 
našel, zmanjkalo pa ga je za našo rubriko. Toliko za 
tiste, ki so se že večkrat zbali, da bo humor.zamrl. Ne 
bo, bodikava zel je trdoživa!

Sicer pa smo tokrat »glede na aktualno problemati
ko« posegli v že res zajeten šop karikatur Braneta Sa
lamona.
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— No, vsaj en načrt smo izpolnili nad 
pričakovanji

— Šablona za diagram polletnega po
slovanja
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Rudarske stavke v prvi polovici 
tridesetih let (4)

Nobene
redukcije!
Piše: Nevenka Troha

Ker so v zadnjih pogajanjih I 
med TPD in delavskimi za up- j 
ni ki družbi ostala odprta vrata, 
je konec julija na shodu z de
lavskimi zaupniki ponovno za
grozila z redukcijami. Zaupniki 
so zahtevali osemdnevni rok, v 
katerem bodo dobili potrebna 
pooblastila. Na ponoviiih poga
janjih so nato klonili in pristali 
na 3-odstotno znižanje mezd, 
čeprav niso dobili potrebnih 
pooblastil. S 15. 8. naj bi veljal 
tale dogovor kot dodatek h ko
lektivni pogodbi z dne 27. 7. 
1931 in sicer:
• Minimalne mezde po ka

tegorijah: I. 37 din; II. 32,5; 
III. 27,75 din; IV a. 23 din in IV 
b. 18,5 din. Tedaj veljavne 
akordne in premijske postavke 
se znižajo za 3 %.
• Deputatni premog se od 

1.10. dalje določi za vse delav
ce, ki so ga bili doslej upraviče
ni, tako da dobijo odslej po £ 
ton letno, tisti, ki so ga preje
mali polovico, pa po 3 tone.
• TPD opusti zahteve po 

kategorizaciji.
Za 11. in 12. avgust so bila 

prijavljena zborovanja, na ka
terih bi rudarjem pojasnili 
potek pogajanj z družbo. 
Oblast je ra zborovanja prepo
vedala.

Komunisti, ki so bili na do
godke pripravljeni, so takoj 
ukrepali. Na sestanku naGam- 
berku pri Zagorju, ki se ga je 
udeležil tudi zastopnik PK KPJ 
za Slovenijo Tone Tomšič, so se 
odločili za ponovno stavko. 
Sklenjeno je bilo, da izvolijo !

I stavkovni odbor iz vrst borbe
nih rudarjev.

Isto popoldne, 10. avgusta, 
se je začela stavka v zahodnem 
obratu v Trbovljah. Tej so se 
pridružile tudi ostale izmene v 
Trbovljah ter V Zagorju in 
Hrastniku. Rudarji so izvolili 
akcijske odbore. Trboveljski 
akcijski odbor je deloval kot 
predstavnik vseh stavkajočih, 
njegovi člani so bili Ivan Ja
zbec, Dominik Bastič, Ivan 
Krhlikar, Ivan Giuliatti, Tone 
Alič (Ljotičevec) ter Jakob 
Štruc. Prvi štirje so bili komuni
sti. Zaupniki druge rudarske 
skupine so proglasili stavko za 
nezakonito in se postavili na 
stran TPD.

Družba in zavezniki so po
skušali stavko razbiti. Družba 
je izdala razglas, v katerem ob
vešča rudarje, da so odpuščeni, 
razen tistih, ki se takoj vrnejo 
na delo. Poskušali so poveče
vati paniko, tudi s tem, da so 

'»med rudarji širili vest o strogem 
gladovanju.

Akcijski odbor je vztrajal na 
tem, da rudarji dobivajo v jamo 
živila in tako ta stavka ni gla
dovna. tl. avgusta so stavka
joči postavili devet zahtev in 
sicer:

O eksistenčni minimum iz 
leta 1923,

© nikogar se ne sme preme
stiti v nižjo kategorijo,
• deputatni premog mora 

ostati v nezmanjšani količini ne 
glede na kategorijo,

© nobenega plačila pod mi
ri nimalno mezdo,

poznavanja razmer v ostalih 
dveh krajih.

V poročilu, ki ga je Tito po
slal CK KPJ po konferenci, be
remo, da so položaju v delav
skih središčih, zlasti v Revirjih, 
namenili poglavitno razpravo. 
Tito je imel revirski proletariat 
za najpomembnejšo silo v slo
venskem delavskem gibanju, 
njegova revolucionarnost bi 
morala biti zgled delavskim 
množicam po Sloveniji.

V partijskih ocenah pred po
krajinsko konferenco je pre
vladovalo mnenje, da je bil 
obrambni značaj gladovne 
stavke zgrešen, da partija ni 
dovolj uporabljala taktike 
enotne fronte in da ni bila do
volj močna in dosledna pri or
ganiziranj« in vodenju množic 
v stavkovnem gibanju, zlasti pa 
preprečevanju manevrov so
cialne demokracije in ustanav
ljanju strokovnih akcijskih od-

‘borov ter povezovanju stavk z 
masovnim gibanjem žensk, 
mladine in brezposelnih.

Konferenca je sklenila, da je 
treba v revirjih organizirati 
novo stavko, ki naj bi bila ofen
zivna in naj bi izbruhnila hkrati 
s stavkami v Celju in na Jeseni
cah. Komunistom v Revirjih pa 
naj bi PK ali CK poslal pismo z 
napotki za njihovo delovanje. 
Tito je tedaj pripisoval uspehu 
stavke v Revirjih velik pomen, 
kar je razvidno tudi iz navodil, 
ki jih je CK poslal PK konec 
septembra 1934.

Vendar pa do predvidene 
stavke v revirjih iz različnih 
vzrokov ni prišlo.

Sedmega oktobra so organi
zirali shode ZRJ in zaupniki 
druge rudarske skupine kot 
tudi ločeno NSZ. Oieh shodih 
najdemo podatke tudi v poroči
lu, ki ga je Tito napisal o stanju 
partije po konferenci v Goriča
nah. Na zborovanju ZRJ se 
nihče ni upiral Pliberškovemu 
predlogu o sklenitvi kompro
misa s TPD. Družba je delav
stvo obvestila, da upošteva za
pisnik mezdne razprave z dne 
8. 8. 1934 za veljaven in ga je 
vključila v kolektivno pogod
bo. Novi mezdni pogoji so sto
pili v veljavo 15. Iti. 1934.

(Konec)

Trboveljski rudarji prihajajo iz

• vse mezde zadnje in se
danje stavke mora podjetje 
plačati delavstvu,
• vsak delavec mora dobiti 

po osmih letih kopaško katego
rijo,
• nobene redukcije! Za

htevamo zmanjšanje delov
nega časa ob nezmanjšani 
mezdi,
• v času praznovanja naj 

praznujejo vsi ali pa nobeden,
• te zahteve morajo oboje

stransko držati 6 mesecev.
Drugi dan stavke je NSZ po

skušala razbiti stavko s predlo
gom akcijskemu odboru, češ da 
bo njihov minister Kramer za
gotovil, da bo TPD umaknila 
zahteve, v kolikor bodo oni 
prevzeli vodstvo. Akcijski 
odbor je ta predlog odločno 
odbil.

13. 8. je v Ljubljano prispel 
Ulmanski, minister za rudar
stvo. Na pogovorih z njim je 
TPD pristala na odlog do 1. 
septembra, česar pa rudarji 
niso sprejeli.

Ko je TPD uvidela, da so ru
darji odločeni vztrajati pri svo

ova po končani stavki.

jih zahtevah, je sklicala konfe
renco, na kateri so sodelovali 
delavci zaupniki, zastopniki 
rudarske oblasti, sreškega na
čelstva, državni poslanci, pred
stavniki strokovnih organizacij 
in akcijski odborvpostavljen iz 
vrst rudarjev. Predlagali so, naj 
se gre naslednji dan v Ljublja
no. Tako so se v Ljubljani za
čela nova pogajanja. Od članov 
akcijskega odbora sta bila nav
zoča komunista Ivan Guliatti in 
Štruc, predstavnik NSZ. Nav
zoča sta bila tudi obratna zaup
nika Murn in Filač ter skupščin
ska poslanca obeh srezov Pavlič 
in Mravlje. Na pogajanjih je 
predstavnik akcijskega odbora 
Giuliatti v odločnem nastopu 
orisal razmere in vzroke, zaradi 
katerih je prišlo do stavke. Po 
štiriurnem razgovoru so se spo
razumeli in je vodstvo TPD pri
stalo na to, da bo dotedanje po
goje podaljšala do 15. 10. ter 9 
mesecev ne bo nobenih reduk
cij.

Do takrat se bodo morah 
rudarji odločiti, ali sprejmejo 
pogoje, ki jih je družba predlo

žila 8. avgusta. TPD in oblast 
sta se tudi zavezali, da ne bosta 
izvajali represalij.

Ob treh ponoči je bila v Tr
bovljah na vzhodnem obratu 
seja, kjer so sklenili, da bodo 
ob 8. uri zapustili rove, oblast 
pa mora do 7. ure odstraniti vso 
policijo. Tako se je stavka kon
čala.

Medtem ko so o prvi stavki 
tudi meščanski listi obširno pi
sali in se solidarizirali z delavci, 
pa so o drugi stavki molčali. 
Delavstvo je organiziralo nekaj 
solidarnih akcij. PK KPJ za 
Slovenijo je izdal posebno šte
vilko Rdečega prapora, s ka
tero poziva na protestne akcije, 
ki pa se jim morajo pridružiti 
tudi dnevne zahteve domačih 
obratov.

Kmalu po obeh stavkah, sep
tembra 1934 je bila v Goriča
nah pri Medvodah pokrajinska 
konferenca, na kateri je sode
loval tudi Josip Broz-Tito. Re
virje je na konferenci predstav
ljal samo zagorski delegat Jurij 
Debelak, ki pa ni mogel podati 
poročila za revirje zaradi ne
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Nagradna 
križanka 
št. 24

Rešitve pošljite do 16. avgusta 1983 na naslov: DE
LAVSKA ENOTNOST Ljubljana. Celovška 43, s pri
pisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠL 
24. Nagrade so 500, 400 in 300 dinarjev.

Rešitev praznične nagradite križanke
STALINIST. TAMAR1SKA, ALADIN AN, TIRI. 
ALI. JUGOSLOVANSKA. LESA. LOPAR. PAR
SEK. OPATIJA, KAREL, MONTENO. VAGA
BUND, AVILA, TROILOS. ALAROD. EON, 
1NLET, REK.SNEDA. ENNA. 1TAL1KA BD. OR. 
OL. JANE KAVČIČ. MINSK. SA, ITA. KAJUTA. 
REGENT, IMAM. MARK. ANTILOPA. !TO. ASA. 
NARG1LA. VZOR. DT. TAKS PIR, UM 3G.

ZAMORA, EVIAN, SKALA, RAL. ADI, VVRIGHT, 
SATEN. SLAVA, NRAVI, AO, SITO, TOKATA, 
1DOLATRIJA. KAN, OPERAT1VA, DIA, VELA
NA, KATI. RL. ASOLA. EL. ARA. POE, NEREZI- 
NE, NČ. REPA. HT. NOL1T, JESENIK MORNA
RICA. EKUMENA, TEIN. RAK 

Izžrebani reševalci praznične nagradne križanke: 1. 
nagrada 1.500 din: Damijan Plut. Belokranjska 4. 
68340 Črnomelj; 2. nagrada 1.300 din: Tanja Šmic- 
berger, Vošnjakova 10. 61000 Ljubljana; 3. nagrada 
1.100 din: Miroslav Homer, Ob Potoku 17,62000 Ma
ribor, 4. nagrada 900 din: Nada Dominko. S. Kuzmiča 
30. 69000 Murska Sobota; 5, nagrada 700 din: Kar- 

: mela Mužulin, Kosovelova 2, 65000 Nova Gorica: 6.

nagrada 500 din: Jasna Jager. Prušnikova 78, 61210 
Šentvid; 7. nagrada 400 din: Ivan Žohar. Dobrteša vas 
16. E, 63311 Šempeter; 8. nagrada 300 din: Ivan Dokl, 
Košeninova 6,62342 Ruše; 9. nagrada 200 din: Tereza 
Lederer, Kraigherjeva 27,62250 Ptuj; 10. nagrada 180 
din: Stana Robavs. Tavčarjeva 17.64270 Jesenice; 11. 
nagrada 180 din: Danica Bleje. Slamnikarska 27. 
61234 Mengeš; 12. nagrada 180 din: Tone Podnar. 
Sorška 27, 64220 Škofja Loka; 13. nagrada memoset: 
Bojan Smodila, Postojnska 7, 61381 Rakek; 14. na
grada memoset: Aleksandra Dobovšek, Sallaumines 5 
A. 61420 Trbovlje; 15. nagrada memoset: Janko Koc
jančič, Velika vrata 7 a. 66000 Koper.

Nagrade bomo poslali po pošti.

DelavsEca
enotnost

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. 
Ustje bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta.

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. 
novembra 1967. leta ob njeni 25-letnici odlikoval z redom 
za slug za narod z zlato zvezdo.

Izdaja ČGP Delo — TOZD Delavska enotnost, 61000 
Ljubljana, Celovška 43, poštni predal 313-Vi; te!ex 
31 787

Glavni urednik in direktor TOZD: Dušan Gačnik

Odgovorni urednik: Franček Kavčič

Novinarji: Andrej Agnič, Ciril Brajer, Sonja Gašperšič, 
Marjan Horvat, Ivo Kuljaj, Emi! Lah, tajnica: Meh Jurca, 
Franci Muloc (teh. urednik), Boris Rugelj. Sonja Seljak 
(redaktorica), Janez Sever, Peter Štefanič, Andrej Ulaga, 
Janez Voljč in Igor Žitnik

Pomočnik direktorja TOZD Milan Živkovič

Telefoni: glavni urednik in direktor TOZD 322-778, od
govorni urednik 313-942. pomočnik direktorja TOZD 
322-778, tajništvo uredništva 313-942

Naročniška centrala 321 -255,311 -956 in 323-951

Založba Delavske enotnosti, Celovška 43. Ljubljana, 
odgovorni urednik 323-951

Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih čas
nikov in revij, Ljubljana, Celovška 43, 311 -956

Uredništvo Naša žena, Ljubljana, Celovška 43, 321-255 
in 321-651

Servis za tisk glasii organizacij združenega dela, Ljub
ljana, Celovška 43, 323-951
Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, Celovška 43, 
320-403 __ _
Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3. 312-125 in 
310-923
Žiro račun 50100-603-41502

Knjigarna galerija, Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in 
312-691 _____
Posamezna številka Delavske enotnosti 10 din, letna 
naročnina 520 din. Rokopisov in nenaročenih fotografij 
ne vračamo. Poštnina plačana v gotovini

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Seiiger 
(predsednik), Ciril Brajer. Magda Erbežnik-Bučar, Dušan 
Gačnik. Alfred Gotavšek. Jože Hozjan, Franček Kavčič, 
Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc. Jože Peter- 
koč, Brane Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in 
Igor Žitnik.
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Gozdar Marijan Ipavec, prvi po garanju

Ni hotel 
po priznanje

Da nikoli ne pomisli, da bi-šel iz gozda, je dejal. 
Mir da ga drži v njem. Mir ob stalnem hrupu mo- 
torke, ki mora v šihtu podreti približno 30 dreves in 
to prav v smer, ki je ugodna za vleko, jih oklestiti, 
veje pospraviti, hlode razžagati na dolžinske enote, 
panje pa zaščititi pred škodljivci?

Toliko dreves, toliko denarja
»Mir, ja! Motorka hrumi, jaz pa sem sarp le od 

sebe odvisen. To znam ceniti. Že zato, ker pozimi,' 
ko v gozdu ni dela, delamo v idrijskih tovarnah. 
Tam si tako pri delu kot pri zaslužku od drugih od
visen. Jaz pa vem: toliko dreves, toliko denarja.«

Marijan je s približno 3 tisočaki mesečnega za
služka prvi med sekači v idrijskih gozdovih. Zato pa 
skorajda vsak dan preseže normo 10 kubikovza sto 
in tudi za več odstotkov.

Marijan Ipavec

»To ni šala. Iz Idrije, kjer imam stanovanje v 
bloku, se v te pustote vozim z mopedom. Potem to
vorim v bregove žago, cepin, gorivo in kar je še 
orodja. Hrano prinesem kar suho, kdo bi vlačil še 
termovko s seboj. Sicer pa ti v tej vročini ni dosti do 
jedače. Pa nam zanjo odštejejo 1.200 dinarjev me
sečno.«

Razmere, v kakršnih delajo Marijan in drugi 
gozdarji, so v idrijskih grapah še posebej težke. 
Denimo, da smo jih okusili le z vršičkom jezika, pa 
so nam pošteno zagrenile predstave o gozdarskem 

(delu. Menili smo, da nam bo ta delavec, o kakršnih 
smo mladci brali v knjigi Kako se je kalilo jeklo, 
vedel marsikaj povedati o tem, kaj gozdarji posto
rijo v samoupravnih organih, družbenopolitičnih 
organizacijah, da bi se razmere izboljšale vsaj toli
ko, kot to dopušča narava dela, da bi si izborili 
boljši zaslužek...

S samoupravo mi dajte mir!
»Če ne bi garal kot živina, bi res slabo zaslužil, 

osnova je menda tam Okoli poldrugega starega mi
lijona. A tako kar gre, ko sem dela vajen in mi po
meni prav vse na tem svetu. S samoupravo in po
dobnim pa me pustite pri miru«, je zamahnila tja v 
dan žilava roka.

Bridko je bilo poslušati tega korenjaka, pred ka
terim drevje kar samo pada, ko je povedal, da je 
njega dni sicer bil nekaj nekje v samoupravi, pa ni 
nič hasnilo:

»Eh, če znaš govoriti, ti gre na svetu gladko. Ni 
važno, kaj poveš, da le beseda gladko teče. Jaz za 
tako reč nisem in nočem biti. Saj dobro delam, mar 
ni dovolj?!«

Skušali smo ga zvabiti iz lupine, pa je pretrdo 
ustrojena. Ne gane ga namig, da bi prav takšni de
lavci morali voditi delavske svete, stati na čelu ko
munistov, sindikatov:

»Svoje sem povedal in basta! Beseda je pri nas 
več vredna od dela in teh iger se ne znam in nočem 
iti. Traktorist, ki vlači za menoj, je v delavskem 
svetu, pa mi marsikaj pove. Norme so visoke in 
plače slabe. Če se plača dvigne, bo šla tudi norma 
kaj hitro gor. Reci kar hočeš, vse je že naprej skle
njeno.«

Res ne bi zaleglo?!
Pa kdo to sklene, smo vrtali vanj in srečali ne

zaupljive oči: »Kaj bi, vse je zapisano, ti pa potrdi. 
Zato delam dopoldne, popoldne pa tudi. ker imam 
doma delavnico za toporišča. V gostilno ne grem, 
nikamor ne grem, dopust vzamem pozimi in delam 
doma. Morja še videl nisem, sploh nisem zapustil te 
naše luknje. Ni mi slabo, nimam, pa tudi kaj dosti 
pokazati. Od zore do trde noči garam, z rokami 
garam, pa nič. No, tri otroke sem spravil k pošte
nemu kruhu. Malo pogledam televizijo, polistam 
Nedeljskega — toliko da vidim in slišim, kaj se godi 
okoli. Ta veliki govorijo, govorijo, ne naredijo nič, 
imajo pa vse. Vem, da ni naš vodja, ki ne da dobre 
plače, lump. Kaj pa more! Pa je vodja. In zdaj naj 
jaz bentim na delavskem svetu. Bo hudiča zaleglo!«

Za slovo je Marijan povedal, da imajo opoldne 
na Vojskem zbor delavcev, da ne ve zakaj, bo pa 
prišel, ker je dolžnost taka. Šfi smo na zbor. pa ga 
nismo srečali. Ostal je in sekal, sekal. Presenetil nas 
je vihar, vlilo se je, udarila je toča Na varnem v 
avtu smo mislili na Marijana. Nikamor ni mogel 
uiti. Če bi prišel na zbor, bi bil vsaj suh.

Ciril Brajer

Res je prav, da častimo delo — ne smemo pa pustiti, da je v naši družbi nekdo ujetnik dela

Vse svoje tovariše kar krepko prekaša v izpolnje
vanju delovnih nalog, norme padajo pred njim 
kot v najbolj slavnih uradniških dneh, kakovost 
njegovega dela je domala popolna, delovna sred
stva in čas izkorišča smotrno do skrajnosti, zelo je 
varčen pri stroških, po tridesetih letih dela še ve ne, 
kaj je to bolniška, na dopust gre vedno le v času, ko 
ga kolektiv najmanj potrebuje, čeprav je to decem
ber...

Nak, ne bomo opisovali koga med tako opeva
nimi japonskimi fanatiki dela. Uvodni slavospevi so 
namenjeni Marijanu Ipavcu, gozdnemu sekaču 
idrijskega tozda Soškega gozdnega gospodarstva. 
Karel Lipič, sekretar ROS delavcev te dejavnosti, 
nam jih je izluščil iz utemeljitve, s katero so Mari
jana Ipavca izbrali za najboljšega delavca v sloven
skem gozdarstvu. •

Da bi takšnega moža pač kazalo obiskati, smo 
menili in bili malce presenečeni, ko se je Karel 
Lipič kanil obisku pridružiti, rekoč:

»Rad bi mu stisnil roko, saj ga ni bilo na podeli
tev priznanj in tudi na zvezno tekmovanje v Tito
grad ni hotel. Zvezno priznanje, ki so mu ga glede 
na merila podelili tudi tam, so mu ponesli tovariši.«

No, če smo z obiskom oklevali dotlej, je tolikšna, 
že jš.ar skrivnostna skromnost našo radovednost 
podžgala do konca. Zjutraj v Idrijo, potem v, kljub 
zgodnji uri, že dušeči sopari proti Vojskemu. Avto 
je poskakoval v strmino po razdrapani gozdni cesti. 
Levo prepad, desno strmina komajda za koze, ob 
cesti moped. Pa mož menda ne seka tu, kjer bi 
skorajda potreboval plezalno vrv?!

Sekal je. Daleč za grebenom je zabrnela žaga in s 
koleni v zobeh smo med goščo hodili za njenim gla
som. Med bukovjem smo uzrli tega gozdnega škra
ta, bolj majhne pa zbite postave — kot bukev, v ka
tero je z žilavimi rokami potiskal motorko.

Trideset let samote
«. »Uh, ste pa v strmem,« smo se odsopli in srečali 

presenečen pogled: »A tu je strmo?! No, se vidi. da

ne veste, v kakšnem sekamo idrijski gozdarji.«
Konec, niti besede več, nobenega vprašanja, kaj 

iščemo pri njem okrancljani s fotoaparatom, belež
kami, za gozd kaj čudno oblečeni in še bolj čudno 
obuti. Marijan je pognal žago, se obrnil k drevesu in 
se ga zagrizeno lotil. Brž je bilo na tleh, kot bi mig- 
nifmu je odklestil veje in potlej smo ga le pocukali 
za komolec.

Mi se še nismo oddahnili od kratkega vzpona, 
njemu pa je beseda stekla mirno — no, »stekla« jev 
tem primeru res pisunsko cvetličenje. Sam jih je 
morda izpljunil deset, druge smo mu z mujo iztrga
li.

»Trideset let gozdarim v idrijskem koncu. Doma 
sem iz Kovka pri Otlici. Že tam sva z očetom furala 
iz gozda, a kaj, doma nisem mogel ostati. Deseti 
otrok med dvanajstimi.«

Marijanovim tovarišem
S trpko mislijo sem prebral tole pisanje, ga 

odložil, spet bral. Naj ga pišem znova, drugače? 
S kakšno pravico? Rad pa bi zapisal nekaj sebi 
in vsem tovarišem takšnih Marijanov:

Delo ni kult, delo je vrednota. Marijan Ipavec 
je v tridesetih letih samotnega garanja v sebi že 
sklenil, kar je sklenil. Kdo bo premaknil takšno 
grčo? Druge Marijane pa prepričajmo, da je 
vredno iti na zbor delavcev,-Dopovejmo jim, naj 
le gredo kdaj tudi na morje, v toplice. Ne delaj
te, Marijani, za delo. Delajte za svojo srečo in 
srečo drugih. Žal tudi naša družba še ni toliko 
zrela, da bi ob neosveščenih garačih njeni teme
lji ne bili v nevarnosti! In še, Marijan Ipavec — 
če poznaš takšnega, ki pravi, da le govori, pa od 
tega lepo živi, vedi: Prav ta se najslajše smeji, 
ker ostajaš pri bukvah in toporiščih, da ne prideš 
na zbor in ne pokažeš s prstom nanj. Morda ga 
tvoj prst res ne bo dosegel. Veš pa že iz gozda, da 
brez prsta tudi pesti ni, da brez pesti bukev ne 
pade... Torej!

Oprostite,
morda
vzamete
denar?

Čeprav je iztočnica tega zapisa »program 
dopolnilnih ukrepov in aktivnosti za uresniče
vanje resolucije o družbenoekonomskem ra
zvoju Ljubljane v letu 1983«, bomo pravza
prav spregovorili o povsem drugi stvari. Kot vsi 
družbeni subjekti je tudi mestni izvršni svet 
ocenil uresničevanje gospodarskih nalog v zao
strenih gospodarskih razmerah. In seveda za
črtal naloge.

Pri prebiranju dokumenta kai lahko od
mahnemo z roko, češ, kaj malo novega, le malo 
konkretnejšega od tistega, kar smo že brali v 
dokumentih širših družbenopolitičnih skupno
sti. Izvoz, izvoz, izvoz! Izkoristiti kredite iz tu
jine; združevati devize; restriktivno, pa vendar 
dvigovanje cen; omejevanje splošne in skupne 
porabe. Pa, kot ponavadi in najlažje, kon
kretne omejitve na področju otroškega var
stva, vzgoje in izobraževanja, zdravstvenega 
varstva. Tu bo občan pač primaknil svoj (večji) 
delež.

Da se razumemo: pri tem opisu gre le za 
torzo, karikaturo. Konkretnih in pametnih 
predlogov je v dokumentu več.

Nam pa tudi to zadošča, saj hočemo sprego
voriti le o delčku, o gostinstvu in turizmu, tej 
(potencialni) zlati jami naše ekonomije. Zdi se, 
da se tega problema v Ljubljani (ko bi bila le 
Ljubljana) premalo zavedamo, še manj pa v 
njem vidimo eno od rešitev “gospodarskih 
težav. Denar (beri devize) pa leži na cesti, le 
pobrati ga je treba.

Pobira pa ga skoraj nihče ne, ali pa se vsaj 
delamo, da nas ne zanima. Zgodbe o ljubljan
ski »jari kači«, o tem, da turist — tuj ali domač 
— ali pa navaden ljubljanski občan (tudi ta ima 
menda svoje pravice) v soboto in nedeljo nima 
kaj početi, očitrio nikogar ne ganejo. Lokali so 
(kronično) zaprti, poleti — na višku sezone — 
se jim pridružijo še dopusti gostincev.

Vzemimo najbolj svež primer — noč na 
Ljubljanici. Veliko grmenja pa malo dežja. Pa 
sploh ne gre za to, ali je bilo razsvetljenih čol- 

'nov na Ljubljanici toliko, kolikor so jih napo
vedali. ali dvajset manj, ali so v lokalih na 
obrežju spekli in skuhali toliko dobrot ali pa 
nekoliko manj. Preprosto, lepe možnosti 
nismo izrabili.

Ljudi se je kar trlo. Na odrešujoči požirek 
piva si čakal neskončno dolgo, da bi ga odtočil 
(zlasti ženske), pa trikrat dlje. Ko pa si stopil 
čez prehod za pešce na Prešernovem trgu, si bil 
v drugem svetu. Mrtvem. Množicam, ki so se 
razlile po Čopovi, so se kot v posmeh kazale 
skladovnice pospravljenih stolov. Enako je 
bilo v Emoni, Daj-damu, v Riu so začeli zak
ljučevati ob pol enajstih. Podobno drugod. 
Ljudje pa so iskali kotiček, kjer bi se pozaba
vali.

Konec koncev je bi! predvečer dneva vstaje. 
Množica ljudi, domnevamo lahko, da zlasti ti
stih, ki so ostali doma zato, ker je dopust na 
morju zanje predrag — vemo pa, da so to de
lavci z najnižjimi osebnimi dohodki, je hotela 
praznovati. Možnosti za to jim nismo dali. Pa 
še prenekateri dinar je ostal v denarnici.

Ljudstva ne moremo zamen jati. Morda pa bi 
lahko lene in nesposobne gostince. Ali pa ob 
množici birokratiziranja sprejeli še odlok, da 
morajo biti na predvečer največjih praznikov, 
pa ob sobotah in nedeljah, lokali odprti pozno 
v noč. Zaradi občana, zaradi turista, da se ra
zvedri, pa tudi zaradi deviznega izkupička.

Pa še to. Na Čopovi je neki veseljak igral na 
»frajtonarco«. Okrog njega se je zbralo vsaj 
petdeset ljudi, kakih deset parov pa se je zavr
telo. Malo više sta danska turista igrala na
rodne pesmi na kitaro in violino. Tudi ta dva 
sta imela številno občinstvo. PiVo pa le na re
cept .

K
Igor Žitnik

v

najstarejša slovenska 
Ženska in družinska 
revija
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